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Kultura

Kulturní a informační centrum města Přelouče
vás zve

Dalším bodem jednání bylo také mimo ji-
né schválení záměru na bezúplatný převod
kanalizačních přípojek vlastníkům připojo-
vaných nemovitostí v místní části Klenovka.
Schválila se zde také výjimka z vnitřní směr-
nice č. SM 13/2022 (pravidel pro zadávání
veřejných zakázek malého rozsahu) pro uza-
vření smlouvy o dílo živičného povrchu vo-
zovky v Jaselské ulici v Přelouči se Správou
a údržbou silnic Pardubického kraje Pardubi-
ce za nabídkovou cenu 3 461 846 Kč bez DPH.
Zastupitelstvu se doporučilo schválit doda -
tek č. 3 pachtovní smlouvy na propachto-
vání zemědělských pozemků, uzavřené dne
10. 10. 2018 mezi městem Přelouč a spo leč -
nos tí LIPONOVA, a. s. Lipoltice, kterým se
upra  vuje seznam propachtovaných pozem-
ků a s tím související výše pachtovného. Pro-
jednaly se také majetkové převody a zřízení
věcného břemene dle předložených návrhů.
V rámci veřejné zakázky „Rekonstrukce uli-
ce Sportovní, Přelouč“ se schválila se společ-
nostní AQUASYS spol. s r. o. Žďár nad Sá-
zavou smlouva o dílo za nabídkovou cenu
19 444 Kč bez DPH. V rámci zadávacího ří-
zení veřejné za  kázky „Přístavba učeben a ka -
binetů – ZŠ Školní 1510, Přelouč“ rada roz-
hodla, že ekonomicky nejvýhodnější nabídku
podal dodavatel Kurštejn stavební a obchod-
ní firma s. r. o. Jezbořice za nabídkovou cenu
19 300 432,02 Kč bez DPH a v rámci tohoto
rozhodnutí radní doporučili zastupitelstvu
schválit náležitou smlouvo o dílo na realizaci
této zakázky. Projednaly se zde body z jed-
nání OV Mělice ze dne 31. 3. 2024, KMS Ště-

pánov ze dne 21. 3. 2024, z jednání Komise
školské a kulturní ze dne 18. 3. 2024 a také
z jednání OV Klenovka ze dne 24. 3. 2024. Na
základě žádostí o poskytnutí dotace z roz-
počtu města do 50 tis. Kč na rok 2024 se
schválily dotace pro Český svaz chovate-
lů, z.s., Základní organizace Přelouč 1, Zdra-
votního klauna, o.p.s. a Domov Na cestě týka -
jící se klientů s trvalým bydlištěm v Přelouči.
Dalšími body bylo doporučení zastupitel-
stvu rozhodnout o poskytnutí dotace na rok
2024 z rozpočtu města pro Václava Mazala
a Tělocvičnou jednotu Sokol Přelouč a také
schvá lit k nim náležité veřejnoprávní smlouvy.
Financí se také týkala žádost Centra J. J. Pes -
talozziho Chrudim na poskytnutí finančního
daru od našeho města na účel podpory so-
ciálních služeb, kterou rada schválila ve výši
15 tis. Kč. Zastupitelstvu se zde doporučilo
schválit a vydat obecně závaznou vyhlášku
města Přelouče, kterou se mění obecně zá-
vazná vyhláška č. 9/2023 o místním poplatku
za obecní systém odpadového hospodářství.
Kulturní a informační centrum města Přelouč
žádalo radu o souhlas se zakoupením nové-
ho osvětlovacího pultu, kterou si tato příspěv -
ková organizace pořídí ze svého vlastního
fondu investic. Na vlastní žádost paní Hany
Novotné ji rada odvolala z funkce ředitelky
Mateřské školy, Kladenská 1332, Přelouč ke
dni 31. 8. 2024 a zároveň v souvislosti s tímto
odvoláním vyhlásila konkursní řízení na ve-
doucí místo ředitele/ředitelky tohoto školské-
ho zařízení s předpokládaným nástupem od
1. 9. 2024. Zároveň také rada pověřila místo-

starostu Ing. Ivana Moravce požádat Krajský
úřad Pardubického kraje a Českou školní in-
spekci o určení příslušného člena konkursní
komise, požádat odborníka v oblasti státní
správy, organizace a řízení v oblasti školství
o souhlas se svým jmenováním do konkursní
komise, vyzvat ředitele Mateřské školy Pře-
louč, Kladenská 1332, aby zorganizoval volbu
člena konkursní komise z řad pedagogických
pracovníků školy a doložil ji zápisem o volbě.
Na vědomí radní vzali informaci vedoucího
sta vebního odboru o pořízení výpočetní tech -
niky určené k digitalizaci stavebního řízení,
prostřednictvím centrálně zadávané veřejné
zakázky ze strany ministerstva financí ČR
„Dynamický nákupní systém na prostředky
ICT v resortu Ministerstva financí – Výzva
2-2024“. Na závěr jednání této rady se schvá -
lil starostou navržený program pro IX. zase -
dání Zastupitelstva města Přelouče s termí-
nem konání dne 18. 4. 2024 od 16 hodin. 

Zastupitelstvo
města

Dále starosta města přednesl zpráva o čin-
nosti rady města v období mezi VIII. a IX. za -
sedáním zastupitelstva města. Projednaly se
návrhy a stanoviska výborů majetkového a fi -
nančního a také Osadních výborů Mělice
a Kle novka. Schválil se návrh rozpočtového
opatření č. 2 rozpočtu města pro rok 2024,
do tace nad 50 tis. Kč z rozpočtu města na
rok 2024 či majetkové převody. Zastupitelé
schválili mimo jiné dodatek č. 3 pachtovní
smlouvy na propachtování zemědělských
po zemků, uzavřené dne 10. 10. 2018 mezi měs -
tem Přelouč a společností LIPONOVA, a.s.,
se sídlem Lipoltice 104, IČO 25282778, kterým
se upravuje seznam propachtovaných po-
zemků a s tím související výše pachtovného.
Stejně tak tomu bylo u smlouvy o dílo na
rea lizaci veřejné zakázky „Přístavba učeben
a ka binetů – ZŠ Školní 1510“ s dodavatelem
Kurštejn stavební a obchodní firma s.r.o.,
530 02 Jezbořice č.p. 78, IČO 28762576, za
nabídkovou cenu 19 300 432,02 Kč bez DPH,
23 353 522,74 Kč včetně DPH, a to za pod-
mínky, že v zákonné lhůtě pro podání námi-
tek proti rozhodnutí zadavatele o výběru do -
davatele nebude zadavateli doručena žádná
námitka. Před všeobecnou rozpravou zastu-
pitelstvo schválilo a vydalo obecně závaznou
vyhlášku města Přelouč, kterou se mění obec -
ně závazná vyhláška č. 9/2023 o místním po-
platku za obecní systém odpadového hos-
podářství.

Veškerá usnesení z rady a zastupitelstva
města naleznete na webových stránkách
města.

MG

Rada města
Na 38. schůzi Rady města Přelouče ze dne 8. 4. 2024 radní schválili například návrh

rozpočtového opatření č. 2 rozpočtu města na rok 2024, smlouvu o dílo na realizaci ve-
řejné zakázky „Rekonstrukce ul. Sportovní, Přelouč“ a dále také výzvu k podání nabídky
a prokázání kvalifikace – zadávací dokumentaci a znění smlouvy o dílo k veřejné za-
kázce „Skatepark Přelouč“.

Dne 18. 4. 2024 se konalo IX. zasedá -
ní Zastupitelstva města Přelouče. Jedním
z bodů programu byla přístavba budovy
základní školy ve Školní ulici.
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Ušetřili jsme tak spotřebu elektřiny a snížili produkci skleníkových
plynů. Nespotřebovali jsme ropu, železnou rudu, měď a hliník, které
jsou potřebné pro průmyslovou výrobu. Nahradili jsme je právě re-
cyklací odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení ži -
votního prostředí, které na základě dosažených výsledků vystavil ko-
lektivní systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným obyvatelům došlo za
rok 2023 k úspoře produkce CO2 o 869,63 tun. Tipnete si, kolik smrků
pohltí stejné množství CO2? 335 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 45 236,27 litrů ropy. Před -
stavte si, že z tohoto množství se pokryje spotřeba pohonných hmot
auta např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 1 692 krát.

Došlo také k úspoře 465 671,22 kWh energie. Asi stejné množství,
jako kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 465 672 krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se podařilo vrátit do výroby
44 703,83 kg železa. Takové množství recyklovaného železa je možné
použít pro výrobu 1 833 ks nových praček, aniž by bylo nutné těžit
železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo získat 1 544,02 kg
mědi, což stačí pro ražbu 274 492 1€ mincí, nebo 1 868,63 kg hliníku,
který by stačil na výrobu 124 576 plechovek o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále využitelné ma-
teriály, ale také škodlivé látky. Odhozením do popelnice se elektro-

zařízení nedostanou k recyklaci, ale skončí nevyužité na skládce.
Odevzdávejte spotřebiče na sběrný dvůr, nebo poslednímu prodejci
při zakoupení nového! M. Kejdanová

Vzhledem k situaci v problematice toulavých koček v ČR, jsme
se rozhodli přistoupit k preventivnímu opatření v podobě integrace
kastračního programu v naší obci. Program cílí na prevenci formou
osvěty, ale také nabízí řešení v podobě kastrací.

Obec bude přispívat na náklady spojené s kastracemi prokaza-
telně toulavých koček (100% ceny kastrace) a udělovat motivační
příspěvek na kočky domácí (50% ceny kastrace).

Podmínkou příspěvku je vyplněná žádost na webu www.obce-
kastruji.cz (přes některého z partnerských veterinářů), který provo-
zuje organizace KasProCats – kastrační program, z.s., jenž pro obec
tuto službu zaštiťuje.

Pro komplexní informace můžete také navštívit stránku www.kas -
procats.cz, kde se dozvíte veškeré odborné informace na téma tou-
lavých koček a kastrací. Rovněž můžete využít telefonický kontakt, na
kterém vám budou zodpovězeny všechny vaše dotazy: 776 192 783.

O kastraci můžete požádat zde: www.obcekastruji.cz.

Luboš Kristek
koordinátor projektu

tel.: 776 192 783                          http://www.kasprocats.cz
KasProCats, z.s.                        http://www.facebook.com/kaspropet/

http://www.obcekastruji.cz         http://www.databazeveterinaru.cz 
http://www.databazeutulku.cz   http://www.databazezverimexu.cz

Jabloň okrasná neboli Malus x hybr. Royalty se nově vysázela
u Občanské záložny na Masarykově náměstí. Zároveň dojde k no-
vému osázení velkých květináčů u parkoviště a nový kabát do-

stane také plocha u památníku
T. G. Masaryka. Na městském
hřbitově se již také chýlí ke konci
oprava cesty. Instaluje se zde no -
vé osvětlení. 

Chodníky v Hav -
líč ko vě ulici zhotovu -
je společ nost Dlaž ba
Vysoké Mýto, s. r. o.
na základě pro jek -
to vé do ku men   tace
spo  lečnosti VDI PRO -
JEKT s. r. o. Pardu-
bice. Tato zakázka
v hod notě 9 milio -
nů Kč bude dokon-
čena během letních
prázdnin. Do té do-

by prosíme o shoví-
vavost při pohybu
především chodců
v této ulici. O zaháje -
ní stavby nové cyk -
lostezky Přelouč –
Klenovka jsme již
letos v Roštu psali.
Přikládáme nyní ak-
tuální fotografie 

Již koncem škol-
ního roku by měl od -
startovat další projekt, tentokrát se jedná o veřejnou zakázku
„Přístav ba učeben a kabinetů – ZŠ Školní 1510, Přelouč“.  Jedná
se o vy  budování třípodlažní přístavby, navazující na stávající tří-
podlažní objekt základní školy, Školní 1510, Přelouč. Přístavba bude
realizována u severního průčelí stávajícího objektu. V přístavbě
tak vzniknou na každém podlaží dvě učebny a dva kabinety, tedy
celkem 6 učeben a 6 kabinetů.                                                    MG

Hodnotí se dvě hlavní kritéria, podnikatelské prostředí a přístup
veřejné správy. Letos první místo v obou kategoriích vyhrály Par-
dubice, druhé místo získala Česká Třebová. Naše Přelouč se umístila
na výborném třetím místě.  Vyplývá to z dat, která zpracovává ana -
lytická agentura Datank a letos hodnotila celkem 205 měst a obcí
s rozšířenou působností a městské části Hlavního města Praha. 

Podle výsledků průzkumu má naše město vůbec nejvyšší podíl
kapitálových výdajů na celkových výdajích města a také velmi vy-
soký podíl dotací na celkových příjmech. Podnikatele v rámci re-

gionu uvítají relativně větší počet volných pracovních sil. Nadprů-
měrný výsledek jsme dosáhli v testu elektronické komunikace.

Slavnostního vyhlášení výsledků se zúčastnil a cenu za naše
město převzal starosta Přelouče Martin Šmíd v rámci regionálního
setkání Svazu měst a obcí ČR, které se konalo 2. 4. 2024 v Domě
techniky v Pardubicích.

Zleva Martin Šmíd, Jan Nadrchal (primátor Pardubic), Zdeněk Řehák
(starosta České Třebové)

Fotografie: Město pro byznys, text: MG

Technické služby města Přelouče postupně obnovují zeleň
na Masarykově náměstí. Nalezneme zde nové jabloně okras-
né. Nově se osází také například velké květináče. Na měst-
ském hřbitově se opravuje hlavní cesta. Rýsují se nové chod-
níky v Havlíčkově ulici a běží také práce na nové cyklostezce
Klenovka – Přelouč. V budově školy ve Školní ulici vznikne cel-
kem 6 učeben a 6 kabinetů.

Novinky ve městě 

Celkové pořadí – Město pro byznys 2023
1.  Pardubice                                    9. Polička                     
2.  Česká Třebová                            10. Žamberk
3.  Přelouč                                        11. Svitavy                     
4. Lanškroun                                   12. Vysoké Mýto
5. Hlinsko                                         13. Litomyšl
6.  Králíky                                         14. Holice
7.  Chrudim                                      15. Ústí nad Orlicí
8.  Moravská Třebová

Třetí místo pro Přelouč
V letošním krajském srovnání výzkumu Město pro byznys

jsme získali 3. místo. Slavnostního vyhlášení se zúčastnil sta-
rosta Přelouče Martin Šmíd.

Co jsme v roce 2023 udělali pro životní prostředí?
Díky obyvatelům se naše Město Přelouč může za rok 2023

pochlubit výsledky sběru vysloužilého elektrozařízení předa-
ného ke zpětnému odběru společnosti Elektrowin o celkové
hmotnosti 77,14 t. Každý obyvatel tak odevzdal průměrně
7,74 kg spotřebičů.
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V polovině měsíce únor vystoupil s velmi
příz nivým ohlasem v přeloučské Záložně Ma -
lý taneční orchestr Universal, který je svým
obsazením tvořen z velké části členy Diva -

dla Sklep. Již brzy se tento, dnes již kultov-
ní, ansámbl do Přelouče vrátí, aby před vedl
zbrusu nové pásmo scének, písní a skečů,
tedy tra dič ní Besídku, tentokrát s dovět-
kem 2024. 

Psát o historii, o tom, jak to všechno do-
opravdy ve sklepě babičky Davida Vávry
na začátku sedmdesátých let začalo, to by
by lo nošením dříví do lesa. Za těch více
než pa desát let trvání se v souboru vystřída -
la pěkná řádka členů, mnozí získali věhlas
v růz ných umě  leckých oborech, namátkou
režiséři Tomáš Vorel, Otakar Mária Schmidt,
Václav Marhoul, Milan Šteindler, herci Ma-
rek Vašut, Eva Holubová, Ivana Chýlková,
Jiří Macháček, ten spolu s Monikou Nače-
vou i jako zpěvák.

Po loňském uvedení Výběru z Besídek
v rám   ci Pobřežního festivalu, projevili „skle -

 pá ci“ zájem vrátit se do Přelouče i v letoš-
ním roce, čímž upřednostnili naše město
před dlou holetým vystupování ve Výcho-
dočeském divadle v Pardubi cích.

Besídka 2024 se uskuteční v pátek 7. čer -
 vna od 19.00 ho din opět v Záložně. I v le-
tošním ro ce bude před chá -
 zet fotbalové klání na míst -
ním stadio nu, ve kte rém
změří síly domácí výběr se
Sklepovskými sršány. Prá-
vě tato událost skýtá mož-
nost účas  ti některých z hrá -
čů soupe ře, již jen občasně
vystupujících herců, na ve-
černím před stavení. 

Následující týden do Pře   -
lou     če zavítá živoucí legen-
da, ky  ta   rista, zpěvák, skla-
datel, tex tař, básník, hudeb-
ní režisér a aran    žér – Karel
Plíhal. V míst   ním Ki    ně v so -
botu 15. června od 19.00 ho -

 din zazní nejen písně ze starších alb, ale
v doprovodu ky taristy Petra Fialy i z no -
vě při pravované desky. Jak již bývá zvy-
kem, písně prokládá svými básničkami. Víc
než cokoliv jiné o Plíhalovi hovoří úryvek
z článku:

„Originální projev ještě podtrhují drobné
verše, kterými Plíhal prokládá celé vystoupení.
Reflektují drobnosti každodenního života a poin -
ta pokaždé publikum sklátí smíchy. … A když
se vrátí podepsat své knihy, je z něj znovu ne-
smělý a tichý muž, co by raději nebyl. Ale to by
byla velká škoda.“  

Vstupenky na obě události lze pořídit
jak v přeloučském Kulturním a informač-

ním centru, tak i z pohodlí domova na
smsticket.cz. Václav Mazal

Po letních prázdninách bude svážení v režimu opět ve frekven-
ci 1x 14 dní dle svozového kalendáře, který je k dispozici na webo-
vých stránkách města Přelouče: https://www.mestopre louc.cz/zi -
vot-ve-meste/jak-spravne-tridit-odpad-a-kam-s-nim/.

Do nádoby na směsný komunální odpad se odkládá pouze zbyt-
kový komunální odpad, který již nelze dále využít.

M. Kejdanová

Na základě této skutečnosti informuje, že
občané města Přelouče a jeho místních čás -
tí (Lhota, Škudly, Štěpánov, Klenovka, Tupe -
sy, Lohenice a Mělice), oprávnění investoři
a dále fyzické nebo právnické osoby, které
mají vlastnická nebo obdobná práva k po -
zemku nebo stavbě na území města Přelou -

če, mohou podat podnět či návrh na Změ -
nu č. 5 územního plánu Přelouč.

Termín pro podávání návrhů na Změnu
č. 5 územního plánu Přelouč je stanoven do
30. 6. 2024. Po uplynutí tohoto termínu bu -
dou přijaté podněty zahrnuty do následují -
cí Změny Územního plánu Přelouč.

Návrh na změnu musí obsahovat ná le -
ži tosti dle § 46 odst. 1. stavebního zákona.
Pro podání návrhu doporučujeme využít
formuláře: „Podnět na pořízení Změny č. 5
ÚP Přelouč“.

Vaše návrhy podávejte osobně na poda -
telně Městského úřadu Přelouč, Českoslo -
venské armády 1665, datovou schránkou
IDDS: b4hbqav nebo zasílejte na adresu:
Městský úřad Přelouč
Odbor stavební – odd. územního plánování
Československé armády 1665
535 33 Přelouč

Oznámení o zahájení procesu 
pořizování Změny č. 5 Územního plánu Přelouč

Městský úřad Přelouč – úřad územního plánování oznamuje, že v roce 2024 bude
zahájen proces pořízení Změny č. 5 územního plánu Přelouč, v souladu s § 6 odst. 5
písm. a) zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební
zákon), ve znění pozdějších předpisů (dále jen stavební zákon).

Do Přelouče zavítá znovu
Divadlo Sklep a Karel Plíhal

Divadlo Sklep 7. června 2024 v Občanské záložně zahraje svou novou Besídku
2024. V sále městského kina zahraje 15. června 2024 skvělý Karel Plíhal. Obě vystou-
pení začínají v 19 hodin.

UPOZORNĚNÍ – svoz
směsného komunálního odpadu od rodinných domů

Od 1. 5. 2024 dochází ke změně svozu směsného komunál-
ního odpadu od rodinných domů na frekvenci 1x 7 dní, který
bude probíhat až do 31. 8. 2024.

„Jsme rádi, že i ve Štěpánově se dodržují tradice a naši chlapci a mu-
ži obcházejí dům po domě s pomlázkou. Za to si vysloužili bohatou na-
dílku. Letos se koledníků sešlo celkem kolem 30.“ 

Doufejme, že moderní doba tradiční zvyky a tradice zcela ne-
pohltí, byla by to velká škoda.

Text a fotografie: K. Šmídová Šarközyová, úprava – MG

Pomlázka na Štěpánově
Někdo drží tradice velikonočních a jarních svátků více, ně -

kdo méně. Na Štěpánově na velikonoční pondělí bylo rozhodně
veselo, jak redakci Roštu prozradila Karla Šmídová.



Dlouho očekávané Kafíčko od Pampelišky se v dubnu otevřelo
a přivítalo své první návštěvníky. Jedná se především o seniory, kte -
ří již z důvodu zhoršeného zdravotního stavu nevyužívají běžně do -
stupné služby, proto vítají, když je jejich blízcí, případně pracovníci
Pampelišky, na místo dopraví. Jsou to také senioři, kteří jsou po
většinu dne sami a jednoduše si touží s někým jen tak popovídat.
V Kafíčku si nejen pochutnají na lahodné kávě a voňavém čaji, ale
především zde mohou sdílet své radosti i starosti. Srdíčku se uleví
a den je hned o něco veselejší.

Kafíčko má za cíl pomáhat také pečujícím
Pečující mohou do Kafíčka doprovodit svého blízkého, o které ho

se starají, aby měli prostor zařídit si, co potřebují. Pracovnice Ka-
fíčka, paní Daniela Stráníková a Jitka Jirmanová, se zde seniorům
věnují s velkou vlídností a empatií.

Premiérový sbírkový den 
pro křehké seniory na Přeloučsku se vydařil

Neziskový projekt Pampeliška uspořádal svůj první sbírkový den
na pomoc křehkým seniorům. Uskutečnil se v pátek 5. dubna v pře -
loučském obchodním domě Tesco, kde návštěvníci mohli zakoupit
jakékoli produkty pro čistý a voňavý domov.

„Byla to naše premiéra a dle mého dopadla moc dobře. Lidé přichá-
zeli a darovali prášky, aviváže, dezinfekční prostředky a další užitečné
prostředky. Na konci dne jsem odjížděla se 4 plnými bednami. Moc bych
chtěla poděkovat přeloučákům i lidem z okolí, že se zapojili. Tyhle dro-
gistické výrobky jsou dnes opravdu velkým zásahem do rozpočtu, a tak
mám velkou radost, že je mohu předat potřebným seniorům, kterým po-
mohou ušetřit nemalé peníze,“ sdělila Daniela Stráníková, vedoucí
projektu Pampeliška.

D. Stráníková
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Oslavte s námi 
Rok české hudby!

K hudbě ho vedli již jeho rodiče, kteří byli oba hudebně vzdě -
la ní. Foerster byl nejen skladatelem, ale i varhaníkem, dirigentem,
uči telem zpěvu a klavíru či žurnalistou. Svou první skladbu zkom -
pono val Foerster roku 1878, a to píseň pro svou matku.

Od 11. října 1921 jeho jméno hrdě nese Smíšený pěvecký sbor
J. B. Foerster Přelouč. Jako projev souhlasu s tímto názvem věno-
val hudební skladatel nově založenému sboru krátkou skladbu
Heslo, která se stala jeho znělkou (text napsal tehdejší člen sboru
Karel Ludvík). Sám skladatel Foerster byl 8. 10. 1929 jmenován
čestným členem tohoto sboru. 

Pojďte s námi oslavit toto krásné jubileum na připravovaný Jar -
ní koncert Smíšeného pěveckého sboru J. B. Foerster Přelouč, který
se uskuteční 17. 5. 2024 v síni sboru Církve československé husitské
od 19 hodin. Sbor také vystoupí 8. 5. 2024 u památníku obětem dru -
hé světové války u sokolovny a 1. 6. 2024 se chystáme do Foerste -
rových Osenic! 😊

J. Šafránková za Sbor J. B. Foerster Přelouč
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Setkání „dříve narozených občanů“

PŘELOUČÁCI 
Jubilanti březen
Marie Cenknerová                         90 let
Květoslava Čížková                        88 let
Vladislav Voleský                           87 let
Marie Panáková                             80 let
Jana Doležalová                            80 let
Taťána Pultarová                           80 let
Miloslava Havranová                     75 let
Růžena Puklovská                          75 let
Hana Runkasová                            75 let
Vladislav Rež                                  75 let
Jan Křemenák                                75 let 

Jubilanti duben
Emilie Pražanová                           95 let
Marie Nekvapilová                         92 let
Luděk Voňka                                  87 let
Marie Maršálková                          89 let
Josef Michálek                               86 let
Anna Zacharová                            86 let
Jiří Ondrašík                                   85 let
Jiří Zachař                                       80 let
Helena Daňková                            75 let
Blanka Kašparová                          75 let
Květoslava Kofránková                  75 let

Zlatá svatba

Emilie a Bohuslav Bínovi               6. 4.
Zdeňka a Jiří Bínovi                       13. 4.

Vzpomínka
Dne 9. května 2024 

uplyne dlouhých 8 let 
od úmrtí 

mého milovaného manžela 
pana Františka ŠOLTY z Přelouče, 

rodáka z Kozašic. 

S láskou vzpomínají 
manželka Věra, 

dcera Věra, 
vnuk Martin s rodinou, 

rodina Šoltova a Bokserova. 

Vzpomínka
Dne 29. května 2024 

by se dožil 70 let 
pan Jiří PANCHÁRTEK

z Volče. 

Zároveň 13. srpna 2024 
uplyne 6 let 

od úmrtí pana Panchártka. 

Stále vzpomínáme 
a nikdy nezapomeneme.

Manželka Hana s dcerou Hana Vilímkovou. 

Sbor pro občanské záležitosti (SPOZ)
a zástupce občanů města Přelouč uspo -
řádal „VELIKONOČNÍ SETKÁNÍ OBČA -
NŮ DŘÍVE NAROZENÝCH“ a to na „Ze-
lený čtvrtek“ dne 28. 3. 2024 v salonku
hospůdky U Soudku v Přelouči. 

Svátečně jsme se naladili přednáškou
„tradiční VELIKONOCE“, kterou pro nás
připravila Městská knihovna Přelouč, pan
Ing. Kotland nás seznámil s Velikonoce -
mi, jak se slaví v USA a upletl vzorově po -
mlázku. V malém znalostním testíku jsme
si zasoutěžili i o ceny, které pro nás připra-
vilo Město Přelouč.

SPOZ, D. Bystrianská

V letošním roce oslavujeme významná jubilea mnoha čes -
kých skladatelů, dirigentů, klavíristů a zpěváků. Jedním z nich
je i Josef Bohuslav Foerster (1859–1951), který letos oslaví půl-
kulaté 165. výročí narození. 

Kafíčko od Pampelišky se stává oblíbeným místem seniorů
a má za cíl pomáhat také pečujícím. Premiérový sbírkový den
pro křehké seniory na Přeloučsku se vydařil.

Kafíčko se nachází v Orlovně (Českobratrská 80, Přelouč) a je ote -
vřené každé úterý a středu od 8:30 do 11:30 hodin (mimo svátků).



Jaký vztah máte k našemu městu? 
K Přelouči mám velice vřelý vztah, jezdím

sem už zhruba osm let a spolupracuji s Národ-
ním dechovým orchestrem. K této spolupráci
mě přizval Michal Chmelař. Scházíme se jed-
nou měsíčně, jsou to pro mě takové víkendové

běhy. Orchestr je složený z vynikajících hráčů na
dechové a bicí nástroje ze všech krajů Če ské re -
publiky. Je to velice příjemná spolupráce, proto -
že sem jezdí studenti a hráči, které to oprav du
baví. První koncert byl přímo tady v sá le Občan -
ské záložny v roce 2017. Neznám Přelouč moc
zvenku, nejvíce času trávím v umělecké škole,
ale skutečně sem jezdím moc rád a také jsem
velice rád přijal pozvání do poroty soutěže.

Jaká jsou kritéria pro hodnocení v této
soutěži?

Porota hodnotí, jak je orchestr sehraný po
stránce intonace, souhru, dynamiky, barvy zvu -
ku, balance, směsi barev. Dechový orchestr má

spoustu barev. Práce s výslednou kvalitou zvu -
ku je věcí dirigentského přístupu a schopnosti
hráčů naplnit požadavky především partitury.
Nejlepším vodítkem je určitě hrát tak, jak to
napsal skladatel. Je to skutečně náročná a ob -
divuhodná práce především dirigentů. V orche -

strech jsou mnohdy mladí hráči, je jim osm,
deset let. Obdivuji, že dirigent tyto děti dokáže
motivovat, vymyslet, jak z nich dostat, co je pro
hru potřeba. Jednou řekl Ilja Hurník, orchestrál -
ní hudba je vlastně společné hledání pravdy.
Přiznám se, že mám mnohem raději soutěže
orchestrální než soutěže jednotlivců. Je to mno -
hem náročnější disciplína. 

Co říkáte výkonu našeho orchestru?
Přelouč nasadila laťku hned od začátku sku -

tečně hodně vysoko. Krásné skladby zahrálo
celkem 46 hráčů a orchestr má obsazené snad
všechny sekce, u bicích nechybí zvony, hrály

saxofony, horny, hoboj, tuba, fagot. Také to je
o vynikající práci dirigenta, který tomu všemu
dá ten správný tvar. Hlavně je potřeba si uvě-
domit, že děti a hráči v orchestru jsou zcela ji-
ný kolektiv než třeba ve škole. Všichni si tady
vyzkouší, co je to společná práce. Každý se
spolupodílí svou jednou malou částí na výko-
nu celku. Taková zkušenost se jim hodí celko-
vě do života. Ověří si, co je to být členem týmu
a že to funguje. 

V závěru setkání Václav Blahunek ještě zmí -
nil jednu přání směřované k široké veřejnosti
a společnosti. Všichni bychom měli více dbát
na to, aby děti a mládež svůj čas netrávily u mo -
bilů a na sociálních sítích, ale věnovaly se právě
třeba hudbě, sportu, koníčkům. Že to jde, do ka -

zují právě třeba děti z přeloučského orchestru.
Když budete mít někdy možnost, přijďte si De-
chový orchestr Základní umělecké školy Pře-
louč poslechnout, je to nádherný zážitek a k je -
jich úspěchu jim gratulujeme! 

Pozn. red.: Plk. MgA. Václav Blahunek, Ph.D.
je od roku 2009 šéfdirigentem a ředitelem
Hud by Hradní stráže a Policie České republi-
ky. Od roku 2017 je také šéfdirigentem Národ -
ního dechového orchestru ČR, jehož hlavním
manažerem a členem je Michal Chmelař.

Text – MG, 
fotografie – archiv NDO, MG

115/2024

Kultura

Vítání jara 
v Městské knihovně Přelouč

I když jaro zatím spolehlivě přichází kaž -
dý rok, stejně se všichni pokaždé radujeme

a těšíme se, že už je zase tady. Pro většinu
z nás je jaro tak trochu novým začátkem
a nejvíc se na něj těší děti. Proto každý rok
připravujeme velké společné vítání jara pro
rodiny s těmi nejmenšími. Prostor za Zálož -
nou a horní část parku jsme v neděli 14. 4.
na celé odpoledne obsadili tentokrát spo-
lečně s hmyzem. Právě všelijací brouci,
hou senky, včely, mravenci a další přísluš-
níci hmyzí říše byli totiž ukrytí v knihách,
testech, otázkách, výtvarných dílnách a ji-
ných úko lech, které jsme pro děti a jejich ro -
diče a pra rodiče připravili. V tak pestré spo -
lečnosti, jakou hmyz nabízí, se nám všem
dobře da řilo. Sluníčko svítilo právě tak, aby

nám by lo příjemně, k naší radosti přišlo víc
než 130 soutěžících, kavárna Café Lili va-
řila dobrou kávu a tak stejně jako v každé
správné pohádce všechno dobře dopadlo.

Děkujeme vám všem, kteří jste přišli, a tě-
šíme se na naše další společné setkání.

Literární podvečer

Březen je měsícem knih
a čte nářů už mnoho a mno-
ho let. Kdy jindy tedy uspo-
řádat setkání milovníků knih
s jejich oblíbenými autory.
Již několik let se snažíme na
tato společná setkání zvát
začínající spisovatele z toho
nejbližšího okolí našeho měs -
ta. Naše knihovna je na ta-
kové setkání sice příliš malá,
ale vinárna a galerie Kotý-
nek není naštěstí příliš dale-
ko a je velmi útulná a pohos -
tinná. Proto Literární podve-
čery pořádáme právě tam
a nebylo tomu jinak ani le -
tos. Pozvali jsme dva mladé
autory. Každý patří do úpl -
ně jiného literárního šuplíku
a skvěle se tedy doplňovali.
První část podvečera patři-
la mladé cestovatelce a au -
torce cestopisu Jednou se mi
splní sen Tereze Košnařové.
Vzala nás ve svém vyprávě-
ní a promítání fotografií až
do dalekého Nepálu, kde
pů sobila jako dobrovolnice

v místní škole, a ještě kousek dál do Indie,
kam se pak ještě vypravila.Ve druhé části
programu jsme se vrátili do Přelouče, ale če -
 kalo nás cestování časem. Spisovatel Michal
Zmítko nedávno vydal napínavý histo ric -
ký román Meč pro krále. Přelouč ve 14. sto -
letí je přesně tím místem, kde se jeho příběh
odehrává a kam nás zavedl. Obě setkání
jsme si všichni užili a dovolím si na závěr
radostnou poznámku, že náš region je na
mladé, talentované autory tak úrodný, že
když máme každý rok vybrat pro Literární
podvečer jen dva, bývá to těžký úkol.

Noc s Andersenem
Přespávání v knihovně, soutěže, bojov-

ky, nová přátelství, strašidelná stezka, lite-
rární dílna a k tomu něco dobrého na zub.
To je asi tak v kostce každoroční Noc s An-
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Novinky z Městské knihovny Přelouč dersenem. Za těch 24 let od prvního pře -
spá vání se už tato myšlenka přenesla z če -
ských knihoven doslova do celého světa.
Navíc přibývá nejen knihoven, ale i škol
a dru žin, kde si děti připomínají slavného

dánského pohádkáře a jiné autory dětských
knih. Už víc než 20 let přespáváme s dětmi
i u nás v Městské knihovně. A vždycky si ří -
káme, že letos to bylo nejlepší. Protože když
se u nás sejdou děti, které se někdy vzá-

jemně příliš neznají, ale spojuje je láska ke
knihám, výsledkem bývá úžasná parta a ne -
má to chybu. I letos nám s nimi bylo moc
dobře a děkujeme jim za účast. 

L. Hývlová

Dechový orchestr 
Základní umělecké školy Přelouč vyhrál zlato!

Celkem 7 orchestrů v sobotu 13. 4. 2024 bojovalo v Občanské záložně o postup
do celostátního kola soutěže orchestrů uměleckých škol. Byli to žáci uměleckých škol
z Ho lic, Pardubic, Hlinska, Chocně, Králík, Svitav a Přelouče. Zlaté pásmo a postup
do finále vyhrál Dechový orchestr naší přeloučské umělecké školy pod vedením ře -
ditele školy Michala Chmelaře. Zároveň získal mimořádnou cenu poroty za symfonic -
ký zvuk orchestru a umělecké pojetí. Předsedou poroty byl šéfdirigent Hudby Hradní
stráže a Policie ČR Václav Blahunek, který nám prozradil svůj první dojem z jejich vý -
konu a jaký má vztah k Přelouči.

Jaro jsme v knihovně slavili ve společnosti brouků, housenek, včel a dalšího hmy-
zu. Setkali jsme se s cestovatelkou a autorkou Terezou Košnařovou a spisovatelem
Michalem Zmítkem. Také letos jsme uskutečnili Noc s Andersenem.



TECHNOhrátky
Na konci března odjelo 15 vybraných žáků z 8. ročníku na akci

TECHNOhrátky, kterou pořádala SOŠ a SOU technické Třemošnice.
Chlapci se formou soutěží, her a praktických ukázek seznámili s obo -
ry obráběč kovů, nástrojař, mechanik seřizovač CNC strojů, strojní me -
chanik či truhlář. Vyzkoušeli si svou šikovnost při frézování čtyřhranu,
modelování na počítači, soustružení, řezání a klížení dřevěného rá-
mečku. V dovednostní soutěži obsadili naši žáci 3. místo, a to z dese -
ti zúčastněných základních škol. 

Turnaj v minifotbale
V pátek 5. 4. jsme vy-

razilo 11 chlapců naší ško-
ly směr Chol tice, zúčast-
nili se tam okrskového ko-
la tur naje v mi nifotbale.
V konkurenci přihlášených
škol z Přelouče a oko lí se
naši kluci umístili na skvě-
lém 3. místě. Lépe se umís -
tili už jen ZŠ Choltice a ZŠ
TGM Přelouč. Individuální
cenu z dovednostní sou-
těže v přesnosti střelby si

odnesl Matěj Křivka, ten v této disciplíně nenašel přemožitele. Klu-
kům děkujeme za vzornou reprezentaci školy.

Velikonoční jarmark
Středa před Velikonocemi patřila již tradičnímu jarmarku. Počasí

nám přálo, a tak ve švech praskala nejen škola, ale plno bylo i na při -
lehlé zahradě. Dílničky nabízely možnost vyrobit si velikonoční de-
korace, pletly se pomlázky, cukrárna lákala svými sladkostmi, pro-
dejní stolečky přetékaly výrobky. K zhlédnutí byla rozmanitá vajíčka
ze soutěže „O nejkrásnější vajíčko“. Děti si na zahradě mohly projít
stezku s úkoly, nebo si pohladit králíčky. Bylo to vydařené odpoledne.

Zazpívej,
slavíčku!

Dne 9. dubna se na
naší škole konala pě-
vecká soutěž, celkem
se jí zúčastnilo přes
40 žáků. Podporu jim
v publiku vytvářelo
mno ho rodičů, praro-
dičů, sourozenců i přá -
tel. Děti z 1. stupně sou -
těžily s lidovou písní,
starší žáci mohli zpí-
vat píseň dle vlastní-
ho výběru. Vybrat ty
nejlepší zpěváčky ne-
bylo jednoduché, po-
rota se proto rozhod-
la udělit několik děle-
ných míst. Všem vítě-
zům gratulujeme!
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Den otevřených dveří
4. dubna 2024 byla budova 1. stupně ZŠ Ma-

sarykovo náměstí po celé odpoledne otevře-
na pro veřejnost. Kolektiv učitelů spolu s paní
ředitelkou připravil širokou nabídku aktivit pro
děti předškolního věku. Každý si mohl vyzkou-
šet to, co ho zaujalo. V tělocvičně se sporto-

valo za doprovodu starších žáků z 2. stupně.
Úspěch u předškoláčků měla trampolína, hou-
pání na laně, skluzavka a florbal. Ve třídách
byla na vý běr hravá matematika, nechyběly
ani jazykové hry s pohádkou O veli ké řepě,
kde si děti rozvíjely řečové dovednosti, časo -
prostorovou orien ta ci, zrakové a sluchové vní -
mání. Nejen nejmenší, ale i jejich rodiče zauja -
la dílnička zaměřená na moderní technologie
ve výuce. Je již tradicí, že se do této akce za-
pojuje i Základní umělecká škola v Přelouči.
Budou cí prvňáčci odcházeli z naší školy s vese -
lými panáčky a jarními závěs nými domečky,
které si sami nebo s dopomocí učitelů a star-
ších žáků vyrobili. Na cestu domů dostali i slad -
kosti a upomínkové předměty s lo gem naší ško -
ly. Odpoledne se vydařilo. 

OKRSKOVÉ KOLO V MALÉ KOPANÉ
Konec prvního dubnového týdne patřil ko -

pané. Choltická základní škola pořádala v pá -
tek 5. 4. okrskové kolo v malé kopané chlap-
ců 8. a 9. ročníků. Zúčastněných týmů bylo
po hříchu málo, vedle domácího celku dorazili
jen reprezentanti obou přeloučských základ-
ních škol. Příjemně hřející jarní slunce bylo
svědkem vydařeného turnaje, který proběhl ve

velmi přátelské atmosféře. Po jasném vítěz-
ství nad ZŠ Sme tanova a remíze s domácím
výběrem si naši svěřenci odvezli z Choltic cen -
né prvenství včetně postupu do dalších bojů.
Děkujeme pořadateli za přípravu turnaje včet -
ně mezi zápasového programu v podobě do -
vednostní soutěže „Král penalt“ a gratuluje-
me našim chlapcům k postu pu. Sportu zdar
a fotbalu zvláště!

Mateřské školky na návštěvě
Ještě před zápisem do 1. tříd jsme pro bu-

doucí prvňáčky přichystali zážitkové dopole-
dne. Děti z MŠ Za Fontánou a MŠ Kladenská
si prohlédly naši školu a vyzkoušely si práci
na interaktivní tabuli. Zaspor tovaly si se čtvr-
ťáky v tělocvičně, navštívily své kamarády
v 1. třídách a s druháčky si vyzkoušely hodinu
hudební výchovy. Děti i jejich paní učitelky od -
cházely s úsměvem a my se na toto milé se-
tkání budeme tě šit zase napřesrok.

Bláznivé dny ve 2. třídách
Žáci druhých tříd dostali vzácnou příleži-

tost. Dne 21. března si mo hli do školy přinést

svého nejoblíbenějšího plyšového kamaráda.
Třídy se zaplnily plyšovými medvědy, králíčky,
pejsky a sloníky. Plyšáci s námi strávili jedno
školní dopoledne a dozvěděli se tak, jaké čin-
nosti ve škole děti plní a zažívají. Plyšová ak-
ce se vydařila a my už se teď těšíme, jaký dal -
ší bláznivý den nás čeká. 

Velikonoční tvoření
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Základní škola Přelouč, Smetanova 1509Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45
Osmáci absolvovali TECHNOhrátky, které pořádala Střední

odborná škola a Střední odborné učiliště technické v Třemošnici.
V okrskovém kole v kopané získali chlapci skvělé třetí místo. Bě-
hem tradičního velikonočního jarmarku škola i zahrada praskaly
ve švech. 40 žáků soutěžilo v pěvecké soutěži Zazpívej, slavíčku!

Do naší školy zavítaly děti z obou přeloučských mateřských škol. V rámci Dni otevře-
ných dveří měla u budoucích prvňáčků velký úspěch dílnička zaměřená na moderní tech-
nologie ve výuce. Chlap ci 8. a 9. tříd dovezli zlato ze 4. okrskového kola v malé kopané.
Na první jarní den se ve druhých třídách objevilo velké množství plyšáků. Velikonoční tvo-
ření se letos všem opravdu vydařilo. 



Úspěšná krajská kola soutěže ZUŠ
Každým rokem se tradičně pořádá Soutěž základních uměleckých

škol České republiky, v tříletých cyklech se opakují soutěžní katego -
rie. V letošním školním roce se soutěže účastní hráči na smyčcové
nástroje, klavír, kytaru, dechové a jazzové orchestry a soubory, vý-
tvarný a literárně-dramatický obor. Máme velkou radost, že hned
ně kolik našich žáků a souborů postoupilo v obrovské konkurenci
okresních a krajských kol do soutěžního kola celostátního. 

Absolutním vítězem krajského kola v kategorii dechové orchestry
se stal Dechový orchestr ZUŠ Přelouč, který tak odcestuje na ce lo stát -
ní kolo. Orchestr pod vedením Michala Chmelaře získal navíc Mimo -
řádnou cenu poroty za symfonický zvuk orchestru a umělecké pojetí. 

V soutěžní kategorii hra na kytaru zazářil Jan Keřka ze třídy Sta-
nislava Juřici, který se stal rovněž absolutním vítězem krajského ko -
la a bude nás reprezentovat v kole ústředním. Návrh na postup do
ústřed ního kola vybojoval i houslista Ladislav Študy ze třídy Lucie
Benešové. Oběma malým hudebníkům velmi gratulujeme! 

Nejen v hudebním oboru můžeme slavit postup do ústředních kol,
za literárně-dramatický obor, který na naší škole vede Klára Tvrdíko -
vá, v kategorii kolektivní práce a sborníky bude dále soutěžit povíd -
ka Černobílý ptáček Tomáše Rosenbergera. Výtvarný projekt O čer -
vené Karkulce vedený Janem Vojtíškem pak postupuje do ústředního
kola výtvarného oboru. 

Postup do ústředního (celostátního) kola je vždy výsledkem dlouho-
dobé poctivé pedagogické práce, k dosaženým výsledkům nezbývá než
gratulovat a vzkázat: „Zlomte vaz!“ 

Dechový orchestr ZUŠ Přelouč 
úspěšně reprezentoval na soutěži v Itálii

První dubnový víkend odcestovalo 45 členů Dechového orches -
tru ZUŠ Přelouč na soutěž „Concorso Bande Giovanili“ do severo-
italské Talamony. Ve volném dni se mladí hráči obohatili o krásy

města Bergamo, na soutěži, která je mezinárodní a koná se jednou
za dva roky, se také neztratili. Ve velmi kvalitním obsazení své ka-
tegorie vybojoval náš orchestr celkové čtvrté místo! 

Dveře ZUŠky dokořán
V pátek 31. května od 14:00 se dveře základní umělecké školy

otevřou veřejnosti. Škola bude totiž pořádat akci „Dveře ZUŠky do-
kořán“, během které bude formou mnoha malých vystoupení a work -

shopů prezentovat výuku všech oborů. Navštívit tak můžete mladé
dramatiky, zpěváky, tanečníky a mažoretky, těšit se můžete na ně-
kolik koncertů nejrůznějších nástrojových skupin a obsazení. Celá ak -
ce bude doplněna výstavou prací žáků výtvarného oboru a zakon-
čena v 18:00 koncertem školní kapely Buď fit. Ať už přemýšlíte o stu diu
na naší základní umělecké škole či jen chcete vidět, jak to u nás vypa -
dá, zapište si poslední květnový den do kalendářů. Těšíme se na Vás!

Hrajeme s filharmoniky III
I v letošním školním roce se nám podařilo získat finanční pro-

středky z Národního plánu obnovy Ministerstva kultury na realizaci
projektu Hrajeme s filharmoniky. Smyslem projektu je propojit mla-
dé začínající umělce ze ZUŠ s profesionálními hráči z filharmonií. 

Koncert, na kterém zazní převážně suity z filmů inspirovaných ko-
miksem (Batman či Wonder Woman), se bude konat v pondělí 22. dub-
na v Občanské záložně. Již nyní se velmi těšíme na výsledek našeho
společného úsilí. 

Mgr. Ing. J. Šlais, zástupce ředitele školy

Návštěva koncertu paní Gabriely Beňačkové
Pro nás starší je určitě jméno paní Beňačkové pojem a legenda

v celosvětovém měřítku. Velkou radost jsme měli ale také ze zájmu
našich žáků o návštěvu jejího koncertu, který se konal v úterý 2. dub -
na v Sukově síni v Pardubicích. Za úžasně citlivého a profesionální -
ho doprovodu klavíristy Jiřího Hrubého přednesla písně Antonína
Dvořáka i árii Jenůfy od Leoše Janáčka. Vrcholem byla určitě árie Ru -
salky. Nechyběl ani duet z Prodané nevěsty a několik přídavků v po -
době duet z operet Franze Lehára, které přednesla společně s Ja-
kubem Pustinou.

Koncert nás povzbudil v další práci umělecké práci i lidském pří-
stupu a pokoře k daru talentu a schopnosti interpretovat hudební
díla nejrůznějších skladatelů a přinášet tak radost všem našim poslu -
chačům.

Za úžasnou finanční podporu děkujeme vedení školy.
Jana Bednářová
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Hra Tomáše Rosenbergera
Začátkem letošního roku se v Záložně

usku tečnila autorská detektivní hra Stíny přes
den nezmizí, která se věnuje společensky slo -
žitým otázkám a tématům, o kterých mno-
ho lidí nemluví a ani se nad nimi nezamýšlí.
Nyní bych se s vámi, jako mladý začínající
autor, rád podělil o pár střípků z mého tvo-
řivého procesu. Snažil jsem se, aby hra byla
speciální nejen z hlediska scénáristického,
he reckého, ale také audiovizuálního. Hra mě -
la vlastní živou hudbu a nápadité využití růz -
ných reflektorů a světel. To dodalo celému
představení zvláštní atmosféru.

První nápad na hru vznikl na počátku mi -
nulého roku. Píšu aktivně a rád. Náš drama -
tický obor zatím neměl nic připraveného,
přijal jsem tedy výzvu a nechal jsem se vést
svojí kreativní stránkou při tvorbě mého prv -
ního scénáře. Měl jsem absolutně volnou ru -
ku, a tak jsem zabrousil do témat, která ně -
kdy lidem nemusí být příjemná, ale já se

domnívám, že je důležité o nich mluvit. Měl
jsem spoustu nápadů, ze kterých bylo mož-
né čerpat. Nakonec jsem si vybral temnou
atmosféru detektivních příběhů a zasadil do
ní postavu detektiva Mathiase Eastona, al-

koholika a cholerika, kterému se po smrti je -
ho ženy hroutí celý život pod nohama. Roz -
klad hlavní postavy je něco, na co jsem se
chtěl nejvíce zaměřit. Hodně lidí v dnešní do -
bě podléhá alkoholu kvůli osobním problé-
mům. Též má mnoho lidí problémy s chole -
rickým chováním. To je problém nejen jejich,
ale i dnešní společnosti. Lidé komunikují čím
dál tím méně a bojí se ozvat či pomáhat li-
dem, kteří to nejvíce potřebují. Inspiraci jsem
získával téměř všude. Vždy mě fascinovala
psychika člověka a jeho chování. Tomuto
té matu se věnuji i ve svých povídkách. Baví
mě zmiňovat společensky vytěsněná téma-
ta a hrát si s myšlenkami, nad kterými se
člověk musí zamyslet. Ve všem, co dělám či
píši, vidím vždy nějakou myšlenku, kterou je
nutno předat dál. Hodně lidí dnes zavírá
oči před problémy a kontroverzními téma-
ty, proto je otevírám. Myslím si totiž, že by-
chom se o tom neměli bát mluvit. Vždy bu-
de lepší se soustředit na pěkné věci kolem
nás. Nesmíme však zapomínat, že svět není
černobílý. Proto tato hra vznikla.

Tomáš Rosenberger
Student GYGR a LDO ZUŠ Přelouč

Výlet do Toskánska
Zhruba šedesát studentů naší školy se na konci března vydalo na

poznávací zájezd do nádherného Toskánska. Po veškerém zaři zo -
vání a následné předodjezdové kontrole u autobusu jsme se nalodili
a vydali na cestu přes Německo a Rakousko až do Itálie. První za-
stávkou byla renesanční Florencie, která nás přivítala celodenním
deštěm. My jsme si ale naši první návštěvu pravého italského města
nenechali zkazit a vydali se ho prozkoumat. Zaujala nás nádherná
renesanční a gotická architektura a my jsme si tak mohli jen předsta -
vovat, kudy asi kráčel Brunelleschi nebo Alighieri. Florencie ke kon -
ci dne přeci jen ukázala svoji milosrdnější slunnou tvář a my jsme si
tak mohli poslední dvě hodiny užít v objetí slunečních paprsků. Druhý
den nás čekala pravá „tour de Italy“. Vyjeli jsme ráno a navštívili dal -
ší z klenotů Toskánska – Siennu, San Gimignano a večer jsme náš
trip zakončili v Pise. Poslední den jsme vyrazili do národní ho parku
Cinque Terre. Malá městečka na pobřeží moře nás uchvátila svou
útulnos tí a archi tekturou. Díky mi kro kli matu, které v této oblasti pa -
nuje, se zde pěstují hlavně citrony a pomeranče, které neodolatel -

ně vo ně ly a je-
jich vůně se ne -
dala srovnat 
s tě mi kupova-
nými. Po ná -
vště  vě posled-
ního z těchto
pěti městeček
jsme se vyda  -
li k autobusu
a ná sledoval
noční přejezd
zpět do Pře-
louče. 

Každý si ze
zájezdu odvezl
přesně to, co
potřeboval. Ně -
kdo se nechal
uchvátit archi -
tekturou, někdo
obdivoval rene -
sanční a barok -
ní umění, jiní
za se poznáva-
li krásy italské kuchyně a někdo se jen tak toulal a nasával místní
atmosféru. Nutno říci, že i když se o Ita lech říká, že jsou divocí, tem-
peramentní, tak jsme poznali i jejich druhou stránku, kdy mají na
vše dostatek času a užívají si svoji siestu. 

Za sebe bych rád poděkoval naší průvod kyni Rebece, která se
o nás skvěle starala. Další poděkování patří našim studentům, kteří
se chovali ukázkově a nedávali si ananas na pizzu, ani cappuccino
po obědě a ne trhali žádné pomeranče ani citrony. Dou fám, že se
brzy vydáme na další zájezd opět v ta kové skvělé partě.

Lukáš Lázňovský, Eva Kroft, Lenka Šporková
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Základní umělecká škola PřeloučGymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

Střípky gymnazisty Tomáše Rosenbergera nejenom o jeho detektivní hře Stíny
přes den nezmizí. Zhruba šedesát studentů navštívilo jarní Toskánsko. 

Několik našich žáků a souborů postoupilo do celostátního ko -
la. Dechový orchestr naší školy má zlaté pásmo a postupuje do
celostátního kola, výborně naši školu reprezentoval na soutěži
v Itálii a umístil se na čtvrtém místě.  Úspěšní jsou také žáci obo -
rů výtvarného a literárně-dramatického. Zrealizoval se projekt
Hrajeme s filharmoniky. Mnoho žáků mělo zájem o koncert Ga-
briely Beňačkové. Dne 31. května od 14 hodin budou pro vás
všech ny „Dveře ZUŠky dokořán“, jste srdečně zváni. 



Kdo k nám může přijít a získat podporu?
Jsme tu pro osoby starší 16 let z okresu Pardubice,

kterým do života vstoupilo vážné duševní onemocnění jako schi-
zofrenie, bipolární afektivní porucha a další. Podporujeme také
jejich rodiny. 

Náš tým tvoří zdravotníci, sociální pracovníci i peer konzultanti
a všichni jezdí i za klienty domů nebo na jiné domluvené místo. 

Nejčastěji podporujeme klienty při: 
v  zvládání projevů duševní nemoci v běžném životě, 
v  zajištění psychiatrické péče, nastavení medikace a terapeutic-

kého plánu, 
v  jednání na úřadech, 
v  finančním hospodaření, 
v  nácviku péče o vlastní osobu i domácnost, 
v  řešení krizových situací, jako je ztráta zaměstnání či bydlení aj., 
v  aktivním trávení volného času a získávání společenských kon-

taktů.

Pokud potřebujete podporu v životě s vážným duševním one-
mocněním, kontaktujte koordinátora vstupu do služeb Jana Rybič -
ku: jan.rybicka@pdz.cz nebo 777 915 750. 

Přijít můžete i osobně v kontaktní den: PONDĚLÍ 12:00–15:00 ho -
din. Naše služby jsou bezplatné. Více informací na www.pdz.cz. 

Klub Klubíčko
Nabízíme dopolední aktivity pro děti

od dvou let s doprovodem maminek, ta-
tínků i prarodičů. Společně zpíváme, ma-
lujeme a hrajeme pohybové hry. Děti se učí
komu nikaci v kolektivu pod vedením lek -
torek pa ní Blanky Leksové (úterý, pátek)
a paní Lucie Hadáčkové (středa) vždy od 9
do 11 hodin. 

Badminton I. , II.
Velmi nás těší stálý zájem o tento sálo-

vý sport vhodný pro kluky i holky. První sku -
pina má schůzky v pondělí v sokolovně,
dru há skupina ve sportovní hale ZŠ Sme-
tanova vždy od 15 hod. Lektory jsou Petr

Špaček, Petra Šitler, Kristýna Štainerová
a Pavel Hrdý.

Pletení z papíru
Zájmová aktivita zaměřená na ženy se

zájmem o rukodělné práce. Kromě tohoto

kurzu nabízíme kurzy patchworku, paličko -
vání a keramiky. Všechny kurzy probíhají
vždy jednou za 14 dní. Lektorkami jsou pa-
ní Jana Homolová (pletení z papíru, palič-
kování, keramika) a Dana Krejčíková (patch -
work).

Pohádková cesta 2024
Společně s dalšími organizacemi, které

pracují s dětmi a mládeží, připravujeme po -
 hádkovou trasu na sobotu 25. 5. 2024. Start
trasy bude u Záložny, přijďte kdykoliv od
14.00. do 17.30, děti s doprovodem budou
procházet po vyznačené trase a plnit po-
hádkové úkoly od pohádkových bytostí.
Ukončení cesty bude na zahradě DDM,
kde bude možnost opékání vlastní uzeni-
ny. Občerstvení bude zajišťovat Oustecká
kavárna Café Lili.

P. Hrdý 
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Akce pro děti a mládež

Děti nejen v pohybu 
Neustále slýcháme z médií, že naše děti se málo hýbou, často

trpí nadváhou a s tím spojenými nemocemi. Děti z naší MŠ se sna -
žíme vést ke zdravému pohybu každý den, a to nejen ranním cvi-
čením, ale jsme, jako každý rok, zapojeni do projektu Se Sokolem
do života. S nadšením plníme různé úkoly a sportovní výzvy. Velké
po děkování patří i paní Kussmanové za možnost využít zdejší skvě -
 le vybavenou sokolskou tělocvičnu. Děti mají možnost si vyzkou-
šet, jak se cvičí například na žebřinách, kladině, švédské bedně
a trampolíně. Také velký prostor skýtá možnosti pro zdolávání růz -
ně náročných a rozmanitých překážkových drah, které mají děti ve -
lice rády.

V letošním roce jsme se také vrátili k plaveckému výcviku. Absol -
vovali jsme s předškolními dětmi pět dvouhodinových lekcí v Aqua -

centru v Pardubicích. Děti byly z vodních hrátek nadšené. Kromě
výuky plavání se zrelaxovaly ve vířivce, vyzkoušely si skluzavku
a ti nejodvážnější dokonce zdejší tobogán.

Ale nemyslete si, že jen sportujeme. V měsíci dubnu jsme s před -
školáky navštívili planetárium v Hradci Králové. Program byl zamě -

řen na pohyb slunce po obloze (den a noc), viditelnost souhvězdí
i planet v závislosti na roční době a posléze zakončen astrono-
mickou pohádkou. Po zhlédnutí závěrečné pohádky měly děti mož -
nost seznámit se zblízka s velikým dalekohledem v kopuli hvězdár -
ny. Za asistence pánů astronomů pozorovaly slunce a vyzkoušely
jeho sílu při zapálení papírku přes čočku dalekohledu. Výlet jsme
si všichni moc užili.

A co nás čeká dál? Teď žijeme přípravami programu na oslavu
čtyřicátého pátého výročí otevření naší mateřské školy.

H. Vtípilová

16 květen 2024

Přeloučské školství

Mateřská škola Přelouč, Kladenská 1332
Děti mají v naší škole pohybu dostatek. Kromě pravidelné-

ho cvičení ve škole chodíme plníme také různé sportovní vý-
zvy ve spolupráci s přeloučským Sokolem. Jezdíme plavat.
Podnikáme také výlety, nedávno to byla návštěv planetária
v Hradci Králové. Blíží se oslavy 45 let od otevření naší školy.

Dům dětí a mládeže Přelouč
Nabídka kroužků v Domě dětí a mládeže Přelouč je skuteč ně pestrá. Program zde

najdete pro děti od dvou let za dopro vodu rodičů nebo třeba babičky. Velmi oblíbeným
se stal badminton, který se chodí hrát do sportovní haly. Myslíme i na dospěláky, pře -
de  vším na ženy, naučit se zde můžou například patchwork, paličkování, pletení z papíru.

POZOR – změna adresy střediska Péče o duševní zdraví 
Od 1. května 2024 mění naše středisko Péče o duševní zdra -

ví v Pardubicích adresu. Nově se budeme s klienty potkávat
na adrese: JANA PALACHA 1552, PARDUBICE 530 02. 



195/2024

Napsali nám

18 květen 2024

Napsali nám

Držíme krok
s moderními technologiemi

Internet nám nabízí úžasné možnosti.
Ale je také plný nástrah. Můžeme naletět
nějaké mu podvodníkovi, přijít o peníze, na-
še děti se mohou setkat se „sexuálními pre-
dátory“. Pro to se v této oblasti vzděláváme.
Dne 21. 3. jsme se zúčastnili konference Mo-
derní tech nologie v sociální práci, jak vy-
užít jejich po tenciál a rozeznat hrozby. Na-
čerpali jsme informace o kyberkriminalitě
(např. podvodné investice, podvodní ban-
kéři), seznámili se s technikami „sexuálních
predátorů“, možnostmi rozeznat různé de-
zinformace, falešné účty, jak chránit svoje
osobní data před zneužitím. Můžeme tak
pomoci našim uživatelům (ať dětem v Jakub
klubu nebo rodinám v rámci služby Podpo-
ra rodiny) bezpečně se pohybovat na inter-
netu, nenechat se napálit.

„Mami, tati, pojď si hrát.“ Takto jsme
nazvali novou aktivitu v rámci služby Pod-
pora rodiny. V mnoha našich rodinách ne-
ní na hru moc prostoru. Rodiče řeší různé
pro  blémy a nemají kapacitu se dětem vě-
novat. Proto jim nabídneme možnost na
chvíli vystoupit z každodenních povinností
a stresů. Chceme podpořit rodiče, aby se
svými dět mi strávili pohodový čas plný
her a dobré nálady. Zatím půjde o tři dvou -
hodinová setkání do konce roku. Doufá-
me, že se nám aktivitu podaří rozjet a na-

bídneme rodičům v dalším roce více tako-
vých aktivit.

Mgr. Květa Kudová, sociální pracovnice

Podpora pro pěstouny
Milí čtenáři Roštu, ráda bych Vás informo-

vala o výzvě Dík náhradním rodinám, která
se uskuteční v týdnu od 27. 5. do 31. 5. na so -
ciálních sítích. Připravilo ji Ministerstvo práce
a sociálních věcí ve spolupráci s organizací
Hledáme rodiče, o. p. s. Hlavním cílem této
výzvy je poděkování náhradním rodičům
a všem, kteří jim pomáhají. Naše organizace
se také rozhodla zapojit do této výzvy a po -
děkovat tak všem náhradním rodičům, kteří
přijali do své péče dítě v obtížné životní situa -
ci. Domnívám se, že tito lidé museli mít pro ta -
kové rozhodnutí velkou odvahu, protože se jim
pak ze dne na den změnil život. Naše organi-
zace již přes 11 let spolupracuje s náhradními
rodinami. Poskytujeme jim po radenství týka-
jící se výchovy a péče svěřených dětí, sdílíme
s nimi jejich každodenní radosti i starosti. Pro
děti se snažíme být ka marádem, který hájí
jejich zájmy a přání. Dále pořádáme pro děti
různé výlety, pobyty a akce, v případě po-
třeby pomáháme v rodině zajistit odbornou
po moc (např. psychologickou), zajišťujeme
vzdě lávání pěstounů a pomáháme při ko-
munikaci s biologickými rodiči. 

Celá výzva vyvrcholí 31. května BÁBOV -
KO VÝM DNEM. Teď si nejspíš pokládáte

otázku: Proč bábovkový den? Bábovka totiž
člověka provází celý život. Ať už jako malé
děti plácáme bábovku z písku, pečeme ji
společně s rodiči anebo si ji ve stáří s vnou-
čaty dáváme ke kávě… Jak se můžete do
výzvy zapojit? V týdnu od 27.–31. května
mů  žete upéct bábovku, namalovat, uplácat
z písku, následně vyfotografovat či dokonce
natočit video a vše pak sdílet na sociálních
sítích s hastagem #diknahradnimrodinam
a #babovkovy den. Zároveň bychom byli rá-
di, kdybyste ve svých facebookových pří-
spěvcích označili Charitu Přelouč, aby se va-
še příspěvky zobrazily na našich stránkách.
Pojďte do toho s námi!

Mgr. Pavlína Křepská, vedoucí služby
Podpora pro pěstouny 

Květen v Jakub klubu
Velikonoce jsme oslavili v klubu tvořením

jarní a velikonoční dekorace. S pracovnicemi
NOVANTY jsme s dětmi vyráběli velikonoční
vajíčka, tvořili zápichy a k tomu jsme si udě -
lali něco dobrého na zub. Byl to příjemně

Velikonoce roverů. Velikonoce roveři strá-
vili u Sázavy. Po strastiplné cestě do razili na
Zelený čtvrtek do Petrova. V pá tek zjistili, že
se ocitli na Velikonočním ostrově, ze kterého
se potřebují dostat domů. Pomocí pátrání
luštění a plnění úkolů se jim to v sobotu ve-
čer povedlo. Při svém pobytu opékali buřty,
vydali se na nedalekou vyhlídku, otužovali
se, plá novali budoucnost nebo si dávali zá-
vody ve sbí rání dřeva či běhu s pádlem. Slu -
níčko je pro vázelo celou dobu, akci si velmi
užili a již jsou natěšení na to, co je čeká za-
se příště.

Eliška Světýl Stárková

Výprava skautů. O víkendu 22.–24. 3. vy-
razila Dvojka společně se skauty z Lázní Boh -
daneč na výpravu do chaty Hájenka neda-
leko Trutnova. Páteční večer byl věnován
seznamovacím aktivitám. Nejdříve jsme si
navzájem představili oddíly a poté si zahráli
seznamovací Bingo. Sobotní dopoledne jsme
strávili v okolním lese hraním týmové bojov-
ky. Po obědě čekal kluky souboj s časem, je-
jich úkolem bylo sestrojit stoj času a uniknout
z časové smyčky. Zpestřením večera byl vě-
domostní kvíz a zpívání u opékání buřtů. Vě -
řím, že nově vzniklé přátelství neskončilo touto
výpravou a společně opět něco v bu douc nu
podnikneme. Jonáš Novotný 

Skauti na Kocourkovském vypravování.
Světlušky a skauti s vlčaty využily krásné-
ho po časí a vydaly se v sobotu 6. dubna na
6. roč ník Kocourkovského vandrování. Svět -
lušky si vybraly trasu o délce 11 km a prošly
se lesy probouzejícími se v brzkém jaru. Ces-
ta jim ubíhala rychle, hrály hledačku, zorien-
tovaly se v mapě kudy a kam jdeme, pozo-
rovaly pijavice, poslouchaly žáby a využily
hřiště k obědu a vydatnému odpočinku.
Ces tou poznaly i některé starší skauty a na-
učily se od nich vázat šátek nebo se pochlu -
bily svými lékarničkami. Doufáme, že holky
si procházku užily, dozvěděly se něco nové-

ho a jsou natěšené na další dobrodružství.
Moc děkujeme Šišce za botanické vstupy
a Pé tě za organizaci. Skauti si vybrali trasu
delší 16 km trasu a též si to velice užili.

Hanďa Spurná a Jonáš Novotný 

 Start všech tras byl na železniční zastáv-
ce v Opočínku, cíl v restauraci hotelu VM
u nádraží. Po zaregistrování dostal každý
účastník popis zvolené trasy a sušenku jako
drobné „posilňovací“ občerstvení. Kratší tra -
sy vedly kolem Kokešovské studánky a přes
rozkvetlou přírodní památku Meandry Stru -
hy přímo do Přelouče. Delší zavedly turisty
navíc do podhůří Železných hor, kde mohli
obdivovat pamětihodnosti jak historické

(zámek Choltice, tvrz Svojšice), tak přírodní
(Choltická obora, Brložská rokle). Po projití
kontrolami na trasách dostal každý v cíli pa-
mětní list, button („placku“) s logem pocho-
du a mohl si otisknout razítko pochodu.
Nejvíce příznivců turistiky – 125 – vyrazilo na
11 kilometrovou trasu. Pro 16 kilometrů se roz-
hodlo 84 turistů a pro ‚‚čtyřiadvacítku“ 43.
Nejdelší trasu 36 kilometrů si zvolilo 14 dálko -
šlapů. Celkem jsme tedy napočítali 266 účast-

níků. Tradičně nejpočetnější účast byla z Pře -
louče a okolních obcí a Pardubic. Dorazili
také pochodníci ze vzdálenějších míst, na-
příklad z Loštic, Zábřehu, Světlé nad Sáza-
vou, Náchoda nebo Kladna. Nejvzdáleněj-
ší turista k nám dorazil z Bzence, který se
nachází v Jihomoravském kraji v okrese
Hodonín. 

Pořadatelé děkují hypermarketu Tesco
Přelouč za sponzorský dar ve formě drob-
ného občerstvení pro účastníky pochodu
a restauraci hotelu VM za spolupráci a po-
skytnutí prostor pro cíl pochodu. Kocour-
kovské vandrování se vydařilo a už se těší-
me na 5. dubna 2025, kdy je plánován další
ročník!

Luboš Ďatko, hlavní pořadatel

Putování 20. dubna z Mladé Vožice do Tábora se uskutečnilo po
uzávěrce tohoto čísla, budeme o něm informovat v červnu. 18. květ -
na budeme putovat z Hluboké nad Vltavou do Třísova (okr. Český
Krumlov), trasa má asi 29 km. Původně dvoudenní trasu zkrátíme
z organizačních důvodů na jednodenní, vycházíme v 8.00 od kostela
sv. Jana Nepomuckého v Hluboké nad Vltavou.

Rádi uvítáme nové zájemce o turistiku, více informací najdete na
našich facebookových stránkách (Centrum svatojakubských poutníků

Přelouč), případně nás kontaktujte na e-mailu zdenka.kumstyrova@
@gmail.com. Matěj Pešta, Orel Přelouč

Informace Charity Přelouč
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

strá vený čas. Tímto jim děkujeme za připra-
vený program v rámci jejich dobrovolnické-
ho dne. V dubnu jsme měsíční téma věnovali
cestování. Aktivity zaměřené na to, jak správ-
ně cestovat, kde najdeme důležité informace,
nebo co vše si zabalit na výlet či dovolenou.
Bylo velmi zajímavé a zábavné, co by si děti
samy vzaly na výlet, protože do batůžku by

se jim to jistě nevešlo. ☺ V dubnu jsme byli
zkontrolovat budky, které jsme tam před
rokem umístili. Vyslechli krátkou přednášku
o včelkách a zakončili to společným opéká-
ním v přírodě. Dne 23. 4. se děti zapojily do
naší akce Ukliďme si náš klub. Jako každý rok
je třeba společně uklidit zahradu, kam se nám
dostane mnoho odpadků přes plot. A proto-

že to chceme mít hezké a čisté, tak nasadíme
rukavice, vezmeme pytle a jdeme na to. Za-
hrada je krásně čistá a pomalu už chystáme
do akce naši trampolínu, na kterou se děti
obzvlášť těší. V květnu bude den ma minek,
proto budeme pro ně tvořit dárečky, aby -
chom je potěšili a řekli jim, jak je máme rády.

Mgr. Mirka Škávová, (vedoucí)
V sobotu 6. dubna jsme pořádali propagační putování po

Svatojakubské cestě z Přelouče do Zdechovic. Vyšli jsme v 9.00
od kostela sv. Jakuba, cesta nás vedla jarním Polabím přes Se-
mín, Kladruby nad Labem a Řečany nad Labem. Po cestě jsme
míjeli svatojakubské patníky a sbírali razítka do credenciálu.
Cestu dlouhou 16 km absolvovalo pět pochodníků a v cíli jsme
byli po půl třetí odpoledne. 

Turistický oddíl přeloučské orelské jednoty 
v dubnu a květnu

Roveři se ocitli na Velikonočním os -
tro vě u Sázavy. Došlo na vý let se skauty
z Láz  ní Bohdaneč. Velká parta našich
skautů vy razila na Kocourkovské van-
drování. 

V sobotu 6. dubna uspořádalo přeloučské skautské středisko 6. ročník turistického po -
chodu Kocourkovské vandrování. Letos byly na výběr trasy o délce 11, 16, 24 a 36 kilome-
trů. Na své si tedy přišel opravdu každý – od rodin s dětmi a seniorů až po výkonnostní
turisty. Počasí nám letos opravdu přálo. Bylo slunečno a teploty byly téměř letní. Už se
dlouho nestalo, aby turisté první dubnovou sobotu docházeli do cíle v tričku a v kraťasech!

6. ročník Kocourkovského vandrování 
úspěšně za námi!

Zúčastnili jsme se konference Moderní technologie v sociální praxi. V květnu pro-
běhne výzva Dík náhradním rodinám. V Jakub klubu jsme společně s pracovnicemi
NOVANTY tvořili velikonoční dekorace a zaměřili se také na téma cestování. 

Novinky od přeloučských skautů
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Naše jarní výlety pokračovaly do jarně
vyzdobeného skanzenu v Přerově nad La-
bem. Za pěkného, ale větrného, dne jsme si
prohlédli několik chalup doplněných typic-
ky velikonočními typicky velikonočními po-
krmy, v místní školičce je vystaveno množství
různě zdobených kraslic. U každé z chalup

se nacházelo typické nářadí, které užívali
polabští zemědělci. V jednom domě je umís-
těna také školní třída s pomůckami, které
se ve škole užívaly. Celý skanzen byl pečlivě
uklizen. Návštěvu si užívaly také děti, pro
které tu měli připraveny tvořivé dílničky. Pěk-
nou prohlídku jsme ukončili v příjemné res -

Strážníci budou více kontrolovat
chovatele psů

Převážně jsou pejskaři zodpovědní. Stále
se ale najde dost těch, co jsou vůči svému
oko lí lhostejní a své psy nechají volně po bí -
 hat a ne  uklízejí po nich exkre men ty. Volné
po bíhání psů je možné pouze v prostorech
uve de ných v obec ně závazné vyhlášce 
č. 2/2019  a je mož né pouze pod ne ustá lým
do hledem a pří  mým vlivem oso  by dopro-
vázející psa. 

Ještě mi do-
volte, abych zde
připomenul, že
na pře lo mu ja-
ra a léta klade
spárkatá zvěř
svá mláďata,
hnízdí bažanti,
zajíci mají vrhy.
Je potřeba pro ně zajistit klid. Prosíme všech -
ny návštěvníky přírody, aby se podle toho
chovali. Především majitele pejsků žádáme,
aby si své svěřence hlídali a nespouštěli je
z očí.

Několik případů ze zásahů strážníků
Opilá žena na autobusovém nádraží. Na

základě telefonického oznámení vyjela hlíd -
ka MP na místní autobusové nádraží. Zde se
na zemi u nástupiště nacházela žena, která
jevila známky požití alkoholu. Strážníci pro-

vedli dechovou zkoušku, která u ženy odha-
lila výši alkoholu v krvi v hodnotě 4,17 promi-
le. Vzhledem k takto vysoké hladině byla na
místo přivolána posádka ZZS, která ženu
odvezla do nemocnice v Pardubicích. 

Ustlal si v kontejneru na papíry. Strážní-
ci dostali oznámení o muži, který se usídlil

v kontejneru na papíry a nehodlá ho, i přes
výzvy majitele, opustit. Na místě hlídka MP
zjistila muže, který seděl v kontejneru. Na
základě zákonné výzvy kontejner nakonec
opustil. Vzhledem k tomu, že si stěžoval na
špatné dýchání a zrak, byla na místo přivo-
lána posádka RZS. Muž byl převezen do par-
dubické nemocnice. 

Dítě se zabouchlo ve vozidle. Službu ko-
nající dozorčí MP Přelouč přijal telefonické
oznámení od muže, kterého požádala o po -
moc žena, jíž se v osobním automobilu za-
mklo dvouleté dítě. Hlídka ihned vyjela na
místo. Po zhodnocení celé situace si strážníci
přizvali na pomoc majitele nedalekého au -
toservisu, který za pomoci speciálního vyba -
vení pootevřel dveře vozu, tak aby se mohli
dostat ke klíčkům a otevřít vozidlo bez po-
škození. Což se podařilo a maminka se šťast -
ně mohla setkat se svým dítětem. Kromě tro-
chy nervů a pláče se nikomu nic nestalo.

Leoš Slavík, DiS., velitel MP

Řidič motorového vozidla o maximální přípustné hmotnosti převyšující 3 500 kg, jízdní sou-
pravy, jejíž celková délka přesahuje 10 m, a zvláštního vozidla musí mimo obec zachovávat
za vozidlem jedoucím před ním takovou vzdálenost, aby se předjíždějící vozidlo mohlo před
něj bezpečně zařadit; to neplatí, připravuje-li se k předjíždění, při předjíždění a při souběžné
jízdě. Jízdní soupravou je myšlena souprava složená z jednoho nebo více motorových vozidel
a jednoho nebo více přípojných vozidel. Zvláštní vozidlo je vozidlo vyrobené k jiným účelům
než k provozu na pozemních komunikacích, které může být při splnění podmínek stanovených
tímto zákonem na pozemních komunikacích provozováno. Rozdílný pohled na věc (v obci / mi -
mo obec) pramení z představy, že v obci není příliš vhodné a někdy ani fakticky možné, vy -
tvářet za jedoucími vozidly nějaké přehnané mezery už z důvodu organizace dopravy, hustšímu
provozu či akutní potřebě předjíždění. Naopak mimo obec povětšinou potřeba předjíždění
vyvstane nad jinými okolnostmi, zvláště pak při dojetí těžší i delší jízdní soupravy a zvlá-
štního vozidla, u nichž se z technické podstaty předpokládá dosažení jízdy nižší rychlostí.  

Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialista

tauraci Na Růžku a nakonec se prošli kolem
místního zámečku v renesančním stylu, kte-
rý je ovšem uzavřený.

Na 9. duben jsme naplánovali návště-
vu Břevnovského kláštera v Praze. Našich
21 účast níků mělo velké štěstí, protože náš
průvodce, zaměstnanec kláštera, nás zaujal
nejen svým průvodcovským uměním, ale
hloubkou vědomostí, a ochotou zodpovědět
naše četné všetečné otázky. Dokázal pro -
pojit naše kusé znalosti historie a my jsme
mohli porozumět mnoha souvislostem. Do-
věděli jsme se také mnoho podrobností ze
života 8 benediktínů, kteří v současné době
v prelatuře bydlí. Všechny rovněž nadchla

třičtvrtihodinová projížďka pětadvacítkou
z Libně až ke klášteru, při níž jsme poznávali
jednotlivé části Prahy. 

Hned 10. 4. se nás sešlo 24 na přednášce
p. Steinbauera o bylinkách a jejich užití při
různých problémech. Mnozí z nás si zapiso-
vali recepty i rady, jak s bylinkami zacházet
a kdy je používat. Některé jeho výrobky jsme
si mohli i zakoupit. Na tuto přednášku jsme
zvali nejen členy Klasu a díky tomu přišli i dal-
ší naši spoluobčané. 

V dubnu nás čekají ještě další dvě akce. Ta
první bude promítání s manželi Špillarovými
z jejich zájezdu do Etiopie a druhá směřuje
do Heřmanova Městce. Kubátovi

MEDVĚDÍ DEKA
Na Aljašce u řeky Yukon žili Eskymáci,

kte  ří se živili lovem ryb. Nejvíce lovili lososy,
kte ré vozili sobím spřežením do přístavu
v An cho rage. Odtud se lososi vozili v lodním
chladírenském boxu do přístavu v Seattle.
Aby se rybí náklad cestou na saních nezkazil,
protože často svítilo velice silně sluníčko, za -
balovali ho Eskymáci do medvědí deky, kte -
rá vydávala neustále chlad. Tyto deky naučil
šít eskymácké ženy místní šaman pod pod-
mínkou, že tajemství jejich výroby nikomu
a nikdy neprozradí. Takže mimo šamana
a ně kolika žen nikdo jiný to tajemství neznal.
Aby se ty deky dobře poznaly od jiných, byl
na každé z nich vyšitý lední medvěd. Když
přicházelo léto, tak se lední medvědi stěhovali
dále na sever. Ale někteří starší medvědi, kte-
ří by tak daleko nedošli, si vždy přišli k Esky -
má kům pro medvědí deku. Když jim bylo vel-
mi teplo, tak se zabalili do té deky a chlad
z ní vycházející jim umožnil přežít teplé dny.
Jednou se stalo, že Eskymák při překládání
lososů ze saní na loď zapomněl tuto deku na
lodi. Loď odjela i s medvědí dekou do Seattle
a tam ji při vykládání lososů našli. Nevěděli
co s ní mají udělat a nakonec rozhodli, že ji
dají nejmladšímu námořníkovi, aby se měl
čím přikrýt. To ale nikdo nevěděl, že pod tou-
to dekou se nedá spát, protože chladí.

Námořník deku doma uložil do šatny
a úplně na ni zapomněl. Po půl roce se ale
sta lo, že motor na jeho lodi potřeboval opra-
vu a námořník věděl, že bude celý měsíc bez
práce a bude mít málo peněz. Vzpomněl si
na deku, kterou stejně nepotřeboval, a od-
nesl ji do Fremontu na trh. Protože na dece
byl krásně vyšit lední medvěd, tak se mu ji
po dařilo prodat za 5 dolarů a byl velmi spo -
kojen. Rodina, která deku koupila, se s ní chtě-
la přikrýt. Nedalo se pod ní ani chvíli ležet,
protože velmi chladila. Nevěděli co s ní mají
udělat. Protože je na ní vyšit lední medvěd,
tak ji donesli do zoo. Tam ji nakonec dali do
areálu k ledním medvědům. Nejstarší lední
medvěd ji uviděl a byl hrozně rád. Jako mla -

dý žil na Aljašce a na takové deky se dobře
pamatoval. Protože bylo léto a velké teplo,
za čal se s ní přikrývat a díky tomu přežil dob-
ře toto léto a ještě mnoho dalších. Tak me-
dvědí deka po dlouhém putování splnila svůj
úkol a pomohla starému medvědovi přežít
mnoho dalších let. 

VIKINGOVÉ – 
ERIK RUDÝ – EIRIK RAUDE

Na území dnešního Norska žil se svou ro -
 dinou farmář Torval Aswaldsson. Protože se
mu příliš dobře nedařilo, rozhodl se přestě-
hovat na Island. Tam získal poměrně velké
pozemky a dařilo se mu o mnoho lépe. V ro -
ce 950 tam měl nejmladšího syna, kterého
po jmenoval Erik. Druhé jméno dostal podle
otcova jména Torval – tedy Torvaldsson. Pro -
tože měl zrzavé vlasy a prudkou povahu,
všich ni ho jmenovali Rudý. Zlý však nebyl, ale
byl silný a vytrvalý. Když mu bylo asi 20 let,
tak se oženil a měl 4 děti. A také měl farmu
jako jeho otec. Jednou půjčil svému sousedu
několik prken /ta měla v té době dosti velkou
cenu/. Když mu je soused nevracel, tak si je
šel k němu vzít zpět. Soused ho uviděl a po -
slal na něj své dva syny, protože ta prkna
ne  chtěl vrátit. Erik byl ovšem silný a v sebe -
ob ra ně oba syny zabil. Musel jít k soudu a byl
za ten čin vyhoštěn na 3 roky z Islandu. To-
to roz hodnutí soudu prakticky znamenalo
trest smrti, protože moře kolem Islandu je
velice stu dené. A navíc musel vyplout jen
sám a s malým množstvím zásob. Vítr ho za-
hnal do Grónska, asi 300 mil od Islandu. Tam
našel zátoku, kde nebyl led a bylo možné
tam pěstovat obilí a chovat dobytek. Po
třech le tech, v roce 985, se vrátil na Island
a začal ostrov nazývat Zelenou zemí-Groen -
land-Grón sko. Protože byl v té době Island
přelidněn, tak asi 500 osadníků postavilo
25 lodí a odpluli do Grónska. Jedna loď byla
pro 25 lidí i se zásobami a dobytkem na chov.
Osídlili na několik století Grónsko. Erik Ru -
dý měl 4 děti – dceru Freidis a syny Leifa,
Thorn valda a Thornsteina. Leif Erik sson prv -

ní přistál na americké pevnině a část jí pro-
zkoumal. To bylo roku 1000 v dnešním státě
Massachussets a to území nazval Vinland.
Má ale pomník na severozápadě Ameriky
ve městě Seattle v přístavu jachet v Ballar-
du. Snad se dostal až na severozápad
Ameriky, to ale nikdo neví. Po třech letech
se vrátil domů. Byl to první známý objevitel
amerického kontinentu téměř 500 let před
Kolumbem. 

JAK PŘIŠEL PLIVNÍK NA SVĚT 
Před několika staletími vedla přes Přelouč

Trstenická obchodní stezka, která spojovala
sever Evropy s jejím jihem. Několik mílí od Pře-
louče na půlnoční stranu (sever) stával v lese
hostinec, který poskytoval unaveným pout-
níkům a obchodníkům dobré jídlo a nocleh.
By la tam také pekárna voňavého chleba
a pivovar, kde se vařilo nepříliš silné, ale na
žízeň dobré pivo. Také chovali vepře, aby mě li
pro hosty stále čerstvé maso. O toto hospo -
dářství se staral krajánek Jan, který se zde
i se svým malým synkem usadil. Odkud při-
šel, nikdo nevěděl, ale o vše se dovedl dobře
postarat a hlavně uměl vařit dobré pivo. To
pivo, to bylo jeho tajemství a to nikdo jiný
neuměl uvařit. Když krajánek Jan přišel do
hostince, tak ještě pivo neuměl vařit. Uměl
jen péci chleba. Když jednou jel s povozem
pro mouku, tak se strhla velká bouře a vzdu -
 chem létaly větve. V té největší bouři se na-
jednou na pytli s moukou objevilo vejce, vel-
ké jako slepičí, ale celé černé. Jan ho rychle
strčil pod kabát. Doma ho dal na pec a při-
kryl starou košilí. Na vejce zapomněl. Asi za
šest týdnů doma večer slyší podivný šramot
a pak nejprve tichý hlas: „Děkuji ti, Jene, že jsi
mne zachránil. Za to tě naučím vařit tak vel -
mi dobré pivo, které nikdo neumí.“ Potom se
užaslý Jan rozhlédl a na peci stálo velké čer -
né kuře, které pojmenoval Plivník podle vy-
právění své babičky. Od té doby Jan i jeho
syn vařili nejlepší pivo v širém okolí. Ale Pliv -
níka od té doby už nikdy nespatřili.

Vladimír Kotland

Městská policie Přelouč nás informuje
V dubnu strážníci zahájili větší kontrolu dodržování obecně závažné vyhlášky o volném

pohybu psů a bude ve zvýšené kontrole pokračovat i nadále.

Pravidla silničního provozu 67
Specifické podmínky v zastavěné oblasti – v obci a mimo ni, zohledňuje zákon o sil -

ničním provozu dokonce i v odstupu za jedoucími vozidly.

Pohádky od Vladimíra Kotlanda

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu
Během jarních dnů jsme navštívili skanzen v Přerově nad Labem, dále Břevnovský

kláš ter v Praze, tramvají č. 25 jsme projeli vel ký kus Prahy. Z přednášky pana Steibauera
o bylin kách máme zapsáno plno zajímavých receptů.
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Trh práce na Přeloučsku
Krajská pobočka v Pardubicích, kontaktní pracoviště Přelouč

Významným faktorem poklesu podílu nezaměstnanosti bylo
opě tovné započetí výkonu živností přerušených na období zimy.
Ty to odchody mohou v jednotlivých okresech představovat i ce-
lou pětinu všech ukončených evidencí. Počet volných pracovních
míst, které v březnu evidoval Úřad práce, je nejnižší v tomto období
od roku 2018. Proti loňsku o polovinu vzrostl i počet rekvalifikací.

Informace o nezaměstnanosti –
Pardubický kraj – březen 2024

K 31. 3. 2024 evidoval Úřad práce ČR (ÚP ČR), Krajská pobočka
v Pardubicích celkem 11 238 UoZ. Podíl nezaměstnaných klesl na
hodnotu 3,1 %. Během března podalo žádost o zprostředkování za -
městnání a zavedení do evidence ÚP ČR v rámci Pardubického kra-
je 1 400 osob. Z evidence během měsíce odešlo celkem 1 925 ucha -
 zečů (ukončená evidence, vyřazení uchazeči). Kraj evidoval k 31. 3.
2024 celkem 13 568 volných pracovních míst. Na jedno volné místo
připadalo v průměru 0,8 uchazeče. Podporu v nezaměstnanosti
pobíralo 4 425 uchazečů o zaměstnání, tj. 39,4 % všech uchazečů
vedených v evidenci.

Informace o nezaměstnanosti – 
okres Pardubice – březen 2024

K 31. 3. 2024 bylo evidováno 3 669 osob. Podíl nezaměstnaných
osob na obyvatelstvu setrval na hodnotě 3,0 %. Na poptávkové
straně trhu práce bylo k 31. 3. 2024 evidováno celkem 5 903 vol-
ných pracovních míst. Z celkového počtu volných pracovních míst
bylo pouze 454 bez příznaku „pro cizince“. Na dalších 5 449 pozic

pak mohli zaměstnavatelé přijímat také pracovníky ze zahraničí.
Na jedno volné místo připadalo v průměru 0,6 uchazeče. Nejvíce
uplatnění nalezli montážní dělníci, prodavači, administrativní pra-
covníci, uklízeči a pomocní pracovníci výroby.

Vybrané obce region Přeloučsko – 
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích 

je získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc březen 2024 byla v obcích re-
gionu Přeloučsko:
Labské Chrčice 6,6 % (13), Semín 6,3 % (24), Turkovice 6,1 % (13),
Sopřeč 5,3 % (10), Vlčí Habřina 5,1 % (10), Zdechovice 5,1 % (27),
Tetov 4,5 % (4), Újezd u Přelouče 4,3 % (6), Selmice 4,2 % (5).

Další informace na: www.uradprace.cz. 

Kontakty: 
vedoucí 950 144 407 

(email: martina.malinska@uradprace.cz) 
zaměstnanost 950 144 081
nepojistné sociální dávky 

(SSP, HmN, PnP+OZP) 950 144 092
datová schránka 4p2zpna

Zpráva z podkladů ÚP“.

Úřad práce ČR evidoval k 31. 3. 2024 celkem 288 623 ucha-
zečů o zaměstnání (UoZ). Podíl nezaměstnaných osob ke konci
března na 3,9 %. Počet evidovaných uchazečů o zaměstnání
byl v březnu o 19 963 vyšší než počet registrovaných volných
pracovních míst. Úřad práce umí najít zaměstnání pro rostoucí
počet lidí – v březnu takto pomohl 26 382 lidem, což je více než
dvojnásobek ve srovnání se stejným obdobím loni. 

název
Uchazeči 

o zaměstnání (UoZ)
celkem

Podíl nezam.
na obyvatelstvu 

v %

Přelouč 271 3,9

Chvaletice 99 5,0

Břehy 21 2,8

Choltice 15 2,0

Ivana Veberová
pochází z Lišova. Od
svých sedmi let se
uči la zpěvu u Hedy
Vodičkové na ZUŠ
Bo huslava Jeremiá -
še v Č. Budějovicích.
V roce 2005 absol -
vo vala na Pražské
kon zervatoři ve třídě
prof. Antonie Deny-
grové. Zúčastnila se
několika soutěží (1. místo v celostátní soutěži
Karlovarský skřivánek, 3. místo v Meziná-
rodní pěvecké soutěži A . Dvořáka v K. Va-
rech a cena Jarmily Novotné). V posledním
roce studia dostala možnost předzpívat
v DJKT v Plzni a byla jí nabídnuta role Ma-
řenky v Prodané nevěstě. V roce 2006 přija -
la v plzeňské opeře stálé angažmá a půso-
bí tu dodnes. Ztvárnila zde již přes 50 rolí,
převážně titulních, mimo jiné Hraběnku,
Desdemonu, Jenúfu, Micaëlu, Liu, Julii, Ja-
roslavnu, Donu Elvíru, Toscu, Černošku, Anto -
 nii, Aidu, Santuzzu, Libuši, Fidelii, Agátu, La-
dy Macbeth, Médeu, Taťánu, Cizí kněžnu,
Rosalindu, Abigaile a Miladu. V roce 2006
byla nominována na Cenu Alfréda Radoka
v kategorii talent roku. V témže roce se do -
stala do širší nominace na Cenu Thálie za
roli Jitky. Další nominace na Cenu Thálie
přišli za roli Adriana Lecouvreur, La Giocon-
dy, Emílie Marty, Armidy a v 2014 za roli Ma-
řenky, kdy tuto cenu získala. Spolupracuje
s Jihočeským divadlem a Slezským divad-
lem v Opavě. 

Mgr. Lucie Stříbrná, Ph.D. vystudovala
Pedagogickou fakultu Jihočeské Univerzi-
ty v Českých Budějovicích a na Univerzitě
v Hradci Králové, dále pokračovala ve stu-
diu genetiky a antropologie na Přírodově-
decké fakultě Univerzity Karlovy v Praze.
Na flétnu hraje aktivně od 6 let. Úspěšně
absolvovala ve třídě Mgr. Jana Mildeho
dva výukové cykly na LŠU později na ZUŠ
v Přelouči. Pod jeho vedením se nejen sólo-
vě, ale i v komorním souboru účastnila řady
vystoupení (zámek Choltice, hrad Svojanov,
České Budějovice, zámek Bechyně, zámek
Valtice), ale také řady flétnových soutěží po
celé republice. Svoji pedagogickou dráhu
zahájila jako učitelka v Praze a pokračo-
vala na gymnáziu v Přelouči. Od roku 2010
působí na Katedře biologických a bioche-

mických věd na Fakultě chemicko – tech-
nologické Univerzity Pardubice. Zde několik
let působila ve vedení jako první žena za
dobu existence fakulty jako proděkanka
pro vnější vztahy a propagaci. V rámci an-
tropologických disciplín se věnuje přednáš -
kové činnosti v rámci popularizace vědy pro
laickou veřejnost.

Eva Kratošková je absolventkou Gym-
názia Přelouč a Ekonomicko-správní fakul-

ty Univerzity Pardubice. Od dětských let se
věnuje hře na příčnou flétnu a flétny zobco-
vé. Nejprve v ZUŠ Pardubicích – Polabinách,
později na kurzech pořádaných Českou
hudební společností u prof. Václava Žilky
v Bechyni, kurzech Společnosti pro starou
hudbu ve Valticích pod vedením českých
i za hraničních lektorů a soukromým stu-
diem. Aktivně působí v Komorním souboru
Škroup v Lázních Bohdanči, příležitostně
v Pardubickém komorním orchestru a pře-
loučské Schole Cantoribus. Je členkou Čes -
ké flétnové asociace. Hudba je její celoži-
votní láskou, a to jak v roli interpreta, tak
v roli posluchače a návštěvníka koncertů.

Bc. Martin Hadáček je absolventem Pe -
dagogické fakulty Univerzity Hradec Krá-
lové, kde se specializoval na sbormistrov-
ství chrámové hudby. Jeho vášeň pro hudbu
a pedagogiku se odráží v jeho práci jako
pedagoga na Základní umělecké škole Me-
lodie, s.r.o. v Hořicích, kde se věnuje výuce
hry na klavír. Kromě toho je Martin také váš-
nivý varhaník v kostele sv. Jakuba v Přelou-
či, kde svou hudbou oživuje bohoslužby
a dotváří atmosféru duchovního setkání.
Jeho odhodlání a talent přináší radost a in -
spiraci nejen jeho studentům, ale i věřícím
ve farnosti.

Svatojakubské koncerty finančně pod-
pořilo Ministerstvo kultury, Pardubický kraj
a město Přelouč. Vstupné je za dobrovolný
příspěvek cca 100 Kč. Jsou vyrobeny i sbě -
ra telské pohlednice za příspěvek 20 Kč
(spon  zorských 50 Kč), kde je prostor i na
autogram účinkujících. Po koncertě jste
všichni srdeč ně zváni na posezení na faře
s občerstvením a možností besedy s účin -
ku jícími. Těšíme se na vaši návštěvu!
                                         Lucie Hadáčková, 

koordinátorka koncertů

Římskokatolická farnost Přelouč
Masarykovo náměstí 48, 535 01 Přelouč

Milí obyvatelé Přelouče! 
Rádi bychom vás pozvali na další koncert v rámci Svatojakub-

ských koncertů u nás v Přelouči. V neděli 12. května v 18:00 hodin se
vám v přeloučském kostele sv. Jakuba na Masarykově náměstí před-
staví tito interpeti: Ivana Veberová (varhany), Lucie Stříbrná (flétna),
Eva Kratošková (flétna) a Martin Hadáček (varhany).

Slavnostní představení obrazů s účastí
i samotného autora bude v neděli 19. květ -

na 2024 v 10:00 při mši svaté v kostele sv. Ja -
kuba. Po mši svaté jste srdečně zváni na spo -
lečné setkání na faře s občerstvením a mož-
ností se osobně setkat s autorem.

Kdo byste měl zájem stát se sponzorem
(donátorem) sady obrazů Cesty Světla,
mů žete si obraz „adoptovat“. Pro bližší in-
formace volejte P. Zdeňku Skalickému na
tel. 602 848 569. Další možnost shlédnout
obrazy Cesty Světla bude na akci Noc koste -
lů v pátek 7. června v čase 19:00 – 20:00.
Těšíme se na vaši návštěvu!
                                         Lucie Hadáčková, 
                                 pastorační asistentka

Do kostela sv. Jakuba v Přelouči byla zakoupená sada obrazů Cesta Světla od ma-
líře Jana Dinga  – malíř a výtvarný pedagog, narozen 3. dubna 1952 v Lánech, člen Unie vý-
chodočeských umělců Hradec Králové. 

Svatojakubské koncerty

Nová Cesta Světla v Přelouči
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Ivo Štěpánek se rád od dětství obklopoval krásnými drobnostmi.
Tak jako mnohé jiné děti minulých časů byl majitelem různých sbírek.
Byly to pohlednice, poštovní známky, nálepky na krabičky sirek, oba -
ly ze žvýkaček, především tzv. donaldky, drobné komiksy vkládané
pod obaly žvýkaček. K systematicky vytvářeným sbírkám přibývaly
různé drobnosti a kuriozity, jako jsou zkameněliny, polodrahokamy,
samorosty aj. Zatímco u většiny lidí končí jejich sběratelství se sa-
motným dětstvím, Ivo Štěpánek byl aktivním sběratelem až do po-
čátku 90. let. Už v první polovině 70. let se specializoval na sbírání
sýrových etiket a v 80. letech vytvořil jednu z největších sbírek svého
druhu v celém Československu. Korespondence se sběrateli z Fran -
cie nebo Švýcarska, oslovování některých sýrařských firem směrem
na západ od naší republiky byly jediným aktivním kontaktem se Zá-
padem. Někdy odtud nepřicházely jen papírové etikety, ale i samot-
né sýry barev i odérů v naší zemi jinde neviděných i necítěných. Za
zmínku určitě stojí i unikátní sbírka bankovek z našeho území, která
ovšem byla ukradena neznámým zlodějem v polovině 90. let. Sbírky
jsou pryč, to vše odnesl čas, ale ne tak zcela. Pestrost barev i ná-
mětů všech těchto „drobných grafik“ jistě zanechala stopu v samot-
né tvorbě Iva Štěpánka. Sám později také mnohé obaly potravin
vytvořil, dodnes jsou v obchodech k zakoupení.

Jaké byly vlastně jeho výtvarné vzory? Řekl bych, že Ivo Štěpá-
nek k nim neměl přímo systematický přístup. Prostě věděl, co se mu
líbí, co ho oslovuje a co ne. V dětské sbírce pohlednic, ke které jsem
později připojoval své „úlovky“, měly čestné postavení a hojné za-
stoupení výjevy Josefa Lady. Vánoční měly vyšší hodnotu než veli-
konoční. V knihovně bychom tehdy našli něco důkazů o tom, že si
velmi vážil některých renesančních mistrů. V oblasti grafiky to byl
především Albrecht Dürer, v oblasti malby Pieter Breughel starší
nebo Hieronymus Bosch. Úctu měl k pastorálním barokním výje-
vům, našli bychom několik knih o lidovém betlemářství. Inspirativní
bylo i zvláštní, ale půvabnou nedokonalostí formované lidové umě-
ní, až primitivní dřevořezy, na něž navazovaly např. i Alšovy ilustrace
ke snáři nebo výtvory Zdeňka Mézla. Zvláštní úctě se těšil také Ka-
mil Lhoták. V zásuvkách bychom určitě nalezli řadu vystříhaných
kreslených vtipů, mezi nimi třeba vtipy Jiřího Slívy. Čím starší kres-
lené vtipy, tím méně humorné, ale výtvarně mnohem zajímavější.
Ideálem byla tvorba let 1910–1930, třeba takový Hugo Boettinger
alias Dr. Desiderius. Nalezli bychom jistě i vytrhané a pečlivě posklá-
dané komiksy Káji Saudka, třeba téměř kompletního Lipse Tullia -
na. Zaregistrovali bychom zájem o secesi a na ni navazující styli-
zaci ge nerace hippies, klenotem knihovny byla třeba kultovní kniha
The Beatles Illustrated Lyrics v původní anglické verzi. Další přísa-
dou v kokteilu inspirací by byl surrealismus, zastoupený třeba Sal-
vadorem Dalím. Když se vyráželo na výstavy, byli to třeba žáci Ma-
řákovy školy nebo grafiky Albína Brunovského.

Jaké podoby měla vlastně tvorba Iva Štěpánka mimo jeho pra-
covní povinnosti v Agře či Agrozetu (v letech 1973–1992)? Byly to
např. zakázky související se závodem Zlatá přilba. V 80. letech se
Ivo Štěpánek stal autorem samolepek, obálek na propozice nebo
vlaječek. Největším dílem pak byly výtvory, které měly spíš řemeslný
ráz – látkové transparenty, které byly při Zlaté přilbě zavěšovány
přes celou silnici. Do jejich tvorby byla zapojena významná část ro-
diny – maminka Iva Štěpánka ušila transparenty z rudé praporo-
viny, Ivo Štěpánek na ně tužkou narýsoval obrysy písmen a spolu

s manželkou je pak latexovou barvou vybarvovali. (Sám Ivo Štěpá-
nek nebyl příznivcem motorek, mnohem víc mu vyhovovala cyklis-
tika. Projížďky na kole patřily k jeho oblíbeným zábavám.) 

Jinou prací pak byla tvorba dárkových dřevěných placek pro
setkání kamarádů v přeloučských písnících. Jejich hlavními motivy
se staly dramatické a realisticky zachycené výjevy ze života kovbojů
a indiánů, různé souboje či přepadení dostavníků. Inspirací jim byly
jugoslávské přetisky západních komiksů, dovážené ze služebních
cest. Dodnes se mi matně vybavují ty krásné malby temperou, je-
jichž barvy ještě více vynikly po nalakování, a lítost, že si je nemůžu
nechat pro sebe.

Nejdůležitější ale byla tvorba pro potěšení vlastní i nejbližších.
V polovině 70. let tak vznikl pěkný temperami malovaný betlém,
rozpoznatelně inspirovaný lidovými betlémy východních Čech. Po-
dobné bukolické výjevy obsahovaly drobné obrázky, jejichž výjevy
byly tvořeny pouze obrysem, protože byly vystříhány z bílého pa-
píru a přiloženy na černý podklad. Pro radost nakreslil či namalo-
val to, co měl dotyčný rád. Byla to různá drobná květinová zátiší,
pro mě zase třeba malované uniformy vojáků z 19. století. Velkou
hodnotu pro mne měly různé moduritové figurky. Vzpomínám si na
E. T. mimozemšťana, Pifíka, rytíře, francouzského a ruského pěšáka
z dob napoleonských válek nebo třeba tyrannosaura a stegosaura
z Cesty do pravěku. Mezi těmito drobnostmi najdeme ale i to, co se
stane v tvorbě Iva Štěpánka nejznámějším. Jsou to malované ob-
rázky středních i větších rozměrů. Zatím nezachycovaly konkrétní
místa a nejčastěji měly jakýsi snový, „lidově surreálný“ charakter. Až
po roce 1990 se objeví první drobné idealizované krajinky a v nich
pánové a dámy ze starých časů. A konečně někdy kolem roku 1990
byly vytvořeny první malované lahvičky, na počátku opět se snový-
mi výjevy, odkazujícími k renesančnímu a surrealistickému umění (lé-
kař se spoustou nástrojů zavěšenou na klobouku, poutník plavící se
přes řeku). Velikostně unifikované lahvičky s jednoduššími náměty
se pak stanou (nejen) v Přelouči prvním obecně známým artiklem
Iva Štěpánka.

Martin Štěpánek

Ze života Iva Štěpánka 4. díl

V dnešním dílu našeho vyprávění se vrátíme do období 70.
a 80. let, o němž byla řeč už minule. Tehdy jsme se zaměřili na
záležitosti pracovní. Dnes si ale budeme více všímat volného
času. Nahlédneme do pomyslné kunstkomory Iva Štěpánka,
která na první pohled byla jen akvárii odděleným koutem ty-
pického panelákového bytu, a alespoň ve slovním výčtu připo-
meneme podobu jeho výtvorů té doby.

O tom, jak sbírky vytvářel, kde inspiraci bral a co z toho vzešlo

Byla psaná zřejmě od počátku 70. let
20. sto letí a zachycuje hlavně léta 1964–
1973, ale i počátky kolonie (starší zápisy z do -
by před rokem 1964 se dle kroniky nedocho-
valy). Článek shrnuje pouze základní in for-
mace a neklade si nárok na úplnost.

Podobně jako jinde v republice souvisí po -
válečný rozvoj zahrádkářských kolonií s vý-
stavbou bytových domů, která v našem měs tě
probíhala masově od 50. do 80. let 20. století.
Někteří obyvatelé těchto domů měli potřebu
věnovat se ve volném čase drobné zeměděl-
ské činnosti a rekreaci na vlastní malé zahrád-
ce a proto začaly vznikat zahrádkářské kolo-
nie (moderní historie zahrádkářského svazu
sahá v Československu do roku 1957, kdy vznikl
Československý svaz zahrádkářů a ovocnářů).

Starší přeloučská kolonie se nachází na
západním okraji města v lokalitě U Lhoty.
Kronika uvádí, že již před rokem 1959 zde by -
la na pískovém kopci malá políčka, ale neby-
la úrodná a tak tu kolem roku 1950 zemědělci
ukončili činnost. V roce 1959 se lokality ujali
zahrádkáři a s nadšením se pustili do budo-
vání kolonie (uveďme pěknou citaci z kroniky:
„Co kamení bylo vyházeno, co nanošeno hlíny
a hnojiva, než dosáhli zlepšení půdy...“). Byla za-
ložena místní organizace (Dějiny města Pře-
louče ovšem datují vznik organizace již do
roku 1955) a prvním předsedou se stal Václav
Pihýr. Zásluhu na založení měl také pan Bu -
líček, správce zahrady u hospodářské školy.
Po zemek kolonie vyměřil Ing. Urbánek ze Bře-
hů a každá parcela měla tehdy 3 ary (300 m2).
Hned v roce 1959 byl areál také oplocen. Ko -
lonie byla tehdy zřejmě ještě beze jména, ale
vedl ji výbor a jeho členové se (přinejmenším
formálně) oslovovali příteli.

Od roku 1963 byl předsedou osady Jan
Čer ník. Areál se samozřejmě postupně mo-
dernizoval, v první polovině 60. let tak byly
například dřevěné sloupky plotu vyměněny
za betonové a byla zakoupena budka jako
skladiště. Byla zřízena brána do kolonie, ja-
hodovna a rybízovna. Pro členy osady byly
čas od času pořádány tematické přednášky
a od 60. let se někdy jezdilo i na společné vý-
lety. Na jahodovně a rybízovně byly pořádá-
ny brigády, sklizně se prodávaly a ze zisku se
hradily některé náklady kolonie. Na jednot-
livých zahrádkách se objevovaly první chat-
ky. V roce 1964 nastaly jisté organizační prob-
lémy – někteří členové požadovali vytvoření
zcela samostatné základní organizace, zatím
k tomu ale nedošlo.

Od roku 1965 byla předsedkyní M. Švor-
cová, tehdy bylo v plánu bylo vybudovat též
3 společné studny. V té době měla kolonie
již 65 členů a bylo třeba provést přečíslování
zahrádek. Problémy byly s tím, že někteří čle-
nové nechtěli odpracovat brigádnické ho-
diny (členové výboru byli od brigád od roku
1966 osvobozeni). Kdo brigádu nesplnil, měl

druhou variantu – zaplatit (v roce 1966 šlo
o 10 Kčs za hodinu). V té době měli členové
za hrádky pouze v nájmu a to dle organizační -
ho řádu ideálně nejméně na 10 let. Zahrádká-
 ři odebírali časopisy Věstník ČSOZP, Zahrádkář,
Naše zahrádka a Krása zahrady. Život osadní-
ků se neomezoval jen na kolonii, měli také
svoji poradnu v dnešní Pražské ulici, později
v Komenského ulici (v místech dnešního do-
mu čp. 1556 v ulici Tůmy Přeloučského).

Od roku 1968 byl předsedou Josef Salfický
a chystalo se zavedení vodovodu (studny už
přestávaly vyhovovat, přestože jich přibývalo)
a připojení kolonie k elektřině. Na konci února
roku 1968 měla osada 87 členů a 90 zahrádek.

Na podzim roku 1970 byla uspořádána
osad ní výstava ovoce a zeleniny. V roce 1971
bylo v kolonii už 8 studní, také již byl v ma-
jetku vodovod (zřejmě v provozu) a už čtyři
ro ky i společné sociální zařízení. Za zavedení
vody na zahrádku bylo třeba uhradit 100 Kčs.
Tehdy také opět sílily hlasy o samostatnost
ko lonie, což se skutečně zdařilo a od 28. čer -
vna 1972 tak existovala ZO ČOZS (základní
organizace Československého ovocnářské-
ho a zahrádkářského svazu) Svornost Přelouč
s 89 členy (samostatně dle kroniky v podsta-
tě fungovali od počátku – i po ekonomické
stránce –, ale formálně až od roku 1972).

V té době je v kronice poprvé uvedeno
jmé  no Svornost, které kolonie nese dodnes
(zají mavostí je, že stejný název nesl v Přelou -
či dříve katolický spolek založený roku 1893).
Předsedou byl tehdy stále Josef Salfický. Ro -
ku 1973 bylo v kolonii 121 členů a 100 číslo-
vaných zahrádek. Touto informací také kroni -
ka končí. Z dochovaných archiválií lze ještě
doplnit, že roku 1985 byla kolaudována spo-
lečná osadní zděná klubovna.

Z historických leteckých snímků můžeme
vy pozorovat, že rozsah první kolonie se zvět -

šoval. Starší je východní část, ke které již v ro -
ce 1963 vedla odbočka z hlavní silnice na Lho-
tu (viz přiložená ilustrace – zdroj: ags.cuzk/ar-
c hiv). Polní cestou bylo možné k osadě dojít
také od Přelouče. Letecký snímek z roku 1969
ukazuje, že se kolonie rozrostla a získala tak
té měř současný tvar, který se víceméně ustálil
nejpozději v polovině 90. let 20. století. 

Ke kolonii patřila ovšem ještě menší od-
dělená část, která se nachází v lokalitě Švá-
bovna v blízkosti Nerudovy ulice. Ta vznikla
později, v roce 1967 byla teprve v počátcích
(v zápisech kroniky je prvně zmíněna k ro-
ku 1968). V současnosti již není organizačně
spojená s větší kolonií.

Starší kolonie nese nyní název Základní
or  ganizace Českého zahrádkářského svazu
Svor  nost Přelouč (ZO ČZS) a začátkem roku
2024 měla 99 členů a 104 zahrádek. Předsed -
kyní je Petra Salavová (autor jí tímto děkuje za
zapůjčení dokumentů a konzultace; poděko -
vání patří také Marcele Gryčové). Zahrádkáři
mají samotné zahrádky většinou od roku 2005
převážně v osobním vlastnictví, společné pro -
story (dnes zejména cesty mezi zahrádkami)
vlastní společně, nejsou tedy v majetku sa-
motné základní organizace. V ob dobí po ro-
ce 2000 lze sledovat, že zahrádky mají již čas -
to funkci spíše rekreační než zemědělskou.

Použitá literatura a prameny (výběr):
Archiv ZO ČZS Svornost Přelouč, kronika a další
archiválie
LEDR, Josef. Dějiny města Přelouče nad Labem. Pře -
louč: Knihtiskárna Otakara Ludvíka, 1926. 539 s.
TETŘEV, Jan; VINCENCIOVÁ, Hana. Dějiny města
Přelouče: díl třetí, 1848–1918. Přelouč: Město Přelouč,
2004. 307 s.
TETŘEV, Jan; VINCENCIOVÁ, Hana. Dějiny města
Přelouče: díl čtvrtý, 1918–1989. Přelouč: Měs to Pře-
louč, 2007. 365 s.

Mgr. Matěj Pešta

Přeloučská zahrádkářská kolonie (či osada) Svornost existuje již více jak 65 let. Fenomén zahrádkářských kolonií je zajímavý a proto
se v tomto článku stručně podíváme na historii této problematiky v Přelouči zejména v letech 1959-1973, z kterých se dochovaly do-
stupné prameny – konkrétně kronika, která je stále v archivu této osady.

K počátkům zahrádkářské kolonie Svornost v Přelouči
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Tento ve svě   -
tě dosti známý
výtvarník se na -
 rodil v Pře lou -
či a strávil zde
mlá  dí. Později
působil v Praze,
ale také ve svě-
tě (Fran  cie, Itá-
lie či USA). Za-
ujalo jej hnutí
nové spirituality
a v Ame ri ce při -
lnul k vý chod -

ním náboženstvím. Znal osobně některé
vý znamné osobnosti hinduistické víry a stal
se dokonce autorem několika jejich portré -
tů, nejvíce známý je portrét Šrí Rámakršny
(1836–1886) či Sarady Devi (1853–1920). Jak
potvrdil Pijus Ash, v indických chrá mech,
institucích a publikacích lze dodnes obdi-
vovat jeho výtvarná díla a znají je zde (při -
nejmenším) miliony lidí (viz ukázka – obál-

ka z publikace s portrétem Šrí Rámakršny
z archivu P. Ashe).

Pijus Ash strávil v Přelouči asi tři hodiny,
prováděl jej autor těchto řádků. Podívali se
ke kostelu sv. Jakuba, místu, kde stávala
Dvořákova škola a k místu, kde byl jeho rod-
ný dům (nedaleko hotelu Fontána). V de-
pozitáři muzea si pan Ash prohlédl některé
Dvořákovy obrazy a nakonec si prostudo-
val i fotografie a tisky, které k této osob-
nosti v muzeu máme. Má v úmyslu vydat
o Fran tišku Bruneru-Dvořákovi a jeho vzta -
hu k hinduismu publikaci a výtisk slíbil za-
slat i do Přelouče. Naše město se panu
Ashovi líbilo, označil jej za klidné a je rád,
že mohl navštívit lokality, které znal tento
ve světě dosti známý přeloučský rodák.

Text: Matěj Pešta
Současné foto: Marcela Gryčová

Jižně od obecního úřadu (dům s čp. 2)
v Turkovicích najdeme mezi dvěma lípami
další ze soch sv. Jana Nepomuckého v na-
šem regionu. Památka sestává ze soklu
o pů dorysu 81x81 cm, na kterém se nachází
zdobnější podstavec s rozšiřující se hlavicí
(dohromady měří na výšku 150 cm, jsou od -
děleny kovovým parapetem a společně ma-
 jí novou omítku). Následuje pískovcový pod -
 stavec o půdorysu 57x40 cm, nosný prvek ve
tvaru vázy a samotná socha sv. Jana Ne-
pomuckého. Ta je provedena spíše v lido-
vém duchu a zobrazuje světce v klasickém

zpracování dle Brokoffova vzoru z Karlova
mostu (kříž s Ježíšem Kristem ovšem přidržu-
je hlavně v pravé ruce). Celkově je památka
v celkem dobrém stavu, nicméně socha by
již restaurátorský zásah zřejmě uvítala.

K historii sochy se i přes snahy nepodaři-
lo autorům dohledat mnoho informací, do -
konce i datace je problematická. Jedině
snad Umělecké památky Čech uvádí alespoň
18. století, ale obecní kronika i další dostup-
né zdroje mlčí. Indikační skica stabilního
katastru z doby před polovinou 19. sochu již
zachycuje. Dílo není památkově chráněné.

Kdo je po sv. Janu Nepomuckém dalším
častým světcem? To se někdy dozvíte v našem
seriálu o drobných kamenných památkách
Přeloučska.
                        Text+foto:  Jiří Rejl (kurziva) 
                                          a Matěj Pešta

Drobné kamenné památky Přeloučska.
Socha sv. Jana Nepomuckého v Turkovicích

Ve městech, ve vsích, v krajině můžeme vidět sochy světců. Nejčastější sochou
světce, se kterou se setkáváme, je sv. Jan Nepomucký. Není snad obec, kde by neměli
jeho sochu. Proč tomu tak je? Je to velmi jednoduché. Podívejme se, čeho je patronem:
Čechů, kněží a zpovědníků, mostů, lodníků, veslařů, mlynářů, ochránce proti pomlu -
vám, proti nebezpečí vody, bezpečného putování a šťastného návratu, přímluvce za
mlčenlivost, za uchování zpovědního tajemství. Jak sochu sv. Jana Nepomuckého po -
známe? Velmi jednoduše: hvězdy kolem hlavy, jazyk, prst na ústech, kněz – kanov-
nické roucho, biret, kniha, kotva, krucifix v pravici, most, palma, ryba, řeka.

Přelouč navštívil badatel z Indie
Ve středu 20. března 2024 hostila Přelouč neobvyklou návštěvu. Až z daleké Indie

přijel výzkumník a novinář Pijus Ash. V březnu a dubnu byl na rezidenčním pobytu
v obecně prospěšné společnosti MeetFactory v Praze a v rámci něj objíždí česká mu-
zea a další instituce. Jako zaměstnanec vydavatelského oddělení organizace Ra-
makrishna Math a Centra indologických studií a výzkumu (obě instituce sídlí v Kal-
katě) zkoumá osobnost malíře Františka Brunera-Dvořáka (1862–1927). Uvádíme jeho
fotografii ze sbírek přeloučského muzea.
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Květnový program hokejbalu v našem areálu!

Muži:                 Případné play-off, nebo play-down.

SŽ:                      Sk. B – 6.–9. tým po ZČ – 4. 5. + 11. 5. + 18. 5. + 25. 5.

Minipřípravka: Přebor VČ – 18.5. 9:00 h

Výsledkový servis
Muži:
HBC Hradec Králové 1988 „B“ – HC Jestřábi Přelouč 

7:2 (2:0, 4:1, 1:1)G+A: Vorba (Příhoda), Čermák (Příhoda, Šmíd)

SK Hokejbal Letohrad „B“ – HC Jestřábi Přelouč   7:1 (4:0, 0:1, 3:0)
G+A: Hájek

Tabulka: 2. liga – východ

  1.  HBC Hradec Králové 1988 B     14     10   0    0    4    71:42    30
 2.  Ježci Heřmanův Městec B         14     7     2     1     4    59:55    26
 3.  HBC Pardubice B                      14     7     1     2     4    57:53    25
 4.  SK Prachovice                           14     8    0    0    6    63:54    24
 5.  HC Jestřábi Přelouč                  14     6     2     1     5    49:49    23
 6.  SK Hokejbal Letohrad B           15     6    1     0    8    57:55    20
  7.  HbC Chlumec nad Cidlinou     14     6    0    0    8    46:55    18

 8.  HBC Svítkov Stars Pardubice B  15     4    0    2     9    47:68    14
 9.  TJ Sršni Svitavy                         14     3     1     1     9    48:66    12

SŽ:
HBC Pardubice (modrá) – HC Jestřábi Přelouč 34:0 (12:0, 10:0, 12:0)
HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Králové 1988  0:21 (0:3, 0:8, 0:10)
HBC Pardubice (bílá) – HC Jestřábi Přelouč              9:4 (5:1, 1:0, 3:3)
G+A: Hampl (Novotný), Tesař, Dašek (Tesař), Tesař

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč               – HBC Pardubice (bílá)              0:6
                                                – HBC Svítkov Stars Pardubice  2:9

Minipřípravka:
HC Jestřábi Přelouč               – HBC Svítkov Stars Pardubice  2:1
                                                – HBC Liberec (černá)                 1:1
                                                – HBC Liberec (bílá)                    1:0
                                                – HBC Rangers Opočno             2:5

Mikropřípravka:
HC Jestřábi Přelouč               – HBC Pardubice (černá)           5:3
                                                – HBC Liberec                             1:5
                                                – HBC Svítkov Stars Pardubice   7:1
                                                – TJ Lokomotiva Česká Třebová 1:2
Aktuální informace najdete na www.hcjestrabi.cz.

Hráči kategorie U18 se z důvodu malého počtu budou na jaře
účastnit zápasů v Rugby League, aby byli připraveni na podzim,
kdy i v této kategorii dojde k vytvoření společenství BVP Academy.

Klub má za sebou 2. ples
V sobotu 9. března 2024 se nám podařilo navázat na premié ro -

vý ples a v roce, kdy slavíme 50 let od založení klubu, jsme se opět
mohli sejít v Brlohu v Restauraci U Vavřince. Velké poděkování za
organizaci druhého plesu patří především Simoně Pižlové a Kláře
Čížkové, ale i spoustě dalším, kteří vypomohli při organizaci druhé ho

plesu RC Přelouč. V rámci uspořádání druhého plesu byl oceněn za
dlouholetý přínos pro přeloučské ragby Pavel Erik Čížek, který se nám
dlouhá léta pečlivě stará o naše hřiště. 

Třetí ples už vyhlížíme a čeká nás velká změna, kdy po úvodních
dvou plesech v Brlohu se pokusíme ples zorganizovat v našem městě
v Občanské Záložně. Již teď si můžete napsat do svých deníčků da -
tum 29. března 2025.

Další akce, které budete moci na našem hřišti v květnu navštívit
jsou 11. 5. utkání mužů se Slávií Praha od 14:00, dětský turnaj U6
26. 5. od 10:00 Vojtěch Horáček

2. kolo 1. ligy 25. 2. 2024 Praha 
RC Přelouč – RC Tatra Smíchov U23                          29:33 (17:21)
Body Přelouče: Čížek Jan 10 (2P), Kohout 9 (3KPP, 1TK), Preinin ger 5
(1P), Adamec 5 (1P) 
ŽK: Staněk, Adamec, Jech 
Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Krejzl, Pánek, Suchý, Ada-
mec, Preininger, Čížek Jakub, Čížek Jan, Chrbolka, Nevrlý, Petr -
žilka, Zíkán, Kohout 
Střídali: Rosenkranz, Šimon, Halík, Jech

3. kolo 1. ligy 2. 3. 2024 Vídeň 
RC Donau Wien – RC Přelouč                            57:0 (38:0)
ŽK: Chrbolka 
Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Krejzl, Pánek, Suchý, Ři-
čica, Preininger, Čížek Jakub, Čížek Jan, Chrbolka, Nevrlý, Petržil-
ka, Zíkán, Kohout 
Střídali: Rosenkranz, Charvát, Halík

4. kolo 1. ligy 16. 3. 2024 Praha 
RC Slavia Praha – RC Přelouč                                      98:12 (43:5)
Body Přelouče: Čížek Jan 7 (1P,1KPP), Staněk 5(1P) 
Sestava Přelouče: Charvát , Čejka, Staněk, Pánek, Jech, Suchý, Ro-
senkranz, Krejzl, Dušek, Čížek Jan, Šimon, Nevrlý, Čížek Jakub, Zí-
kán, Chrbolka Střídal: Halík

Dohrávka 1. kola 1. ligy 23. 3. 2024 Přelouč 
RC Přelouč –RC Bystrc Brno                                          20:22 (15:7)
Body Přelouče: Čížek Jan, Staněk, Krejzl 5 (1P), Kohout 5 (1TK,1KPP)

Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Jech, Šimon, Suchý, Krejzl,
Adamec, Čížek Jakub, Čížek Jan, Chrbolka, Nevrlý, Petržilka, Zíkán,
Kohout 
Střídali: Halík, Charvát, Rosenkranz, Doležel 

5. kolo 1. ligy 30. 3. 2024 Přelouč 
RC Přelouč – RC Zlín                                                       24:33 (7:19)
Body Přelouče: Čížek Jan, Čížek Jakub, Staněk, Preininger 5 (1P),
Kohout 4 (2KPP) 
ŽK: Suchý 
Sestava Přelouče: Charvát, Čejka, Staněk, Jech, Krejzl, Suchý, Ada-
mec, Preininger, Čížek Jakub, Kohout, Doležel, Čížek Jan, Nevrlý,
Zíkán, Chrbolka Střídal: Rosenkranz

Tabulka 1. ligy

Hráči U16 v reprezentaci Rugby League
Díky nastolené spolupráci s RLC Slavia

Hradec Králové – Rugby League Club byli
naši tři hráči osloveni a nominováni do
výběru U16 k přátelskému utkání s Nor -
skem. Marek Pižl a Roman Turek se vešli
do základní třináctky hráčů, Filip Zatorski
byl připraven na střídačce. Bez nadsázky
se oba naši hráči stali nejlepšími na hřišti,
kdy oba hráči zajistili všechny body ČR.
Utká ní skončilo vítězstvím Norska 22:14,
na šim odchovancům děkujeme za skvě -
lou prezentaci našeho klubu a gratuluje-
me k obléknutí národního dresu.

Mládež
U16 a U14 – tyto dvě kategorie nastupují ve společenství BVP

Academy, kde jsou spojené týmy Babic, Vrchlabí, Přelouče a ob-
čas i hráčů Hradce Králové. 

U16 BVP Academy – KRARARUBU                               41:15
Body: Pižl 26 (4P, 3KPP), Turek 7 (1P, 1KPP), Špidlen 5 (1P) 

U16 Olomouc – BVP Academy                                     64:17 (40:0)
Body: Pižl 10 (2P), Zachař 5 (1P), Voženílek 2 (1KPP)

U14 BVP Academy – KRARARUBU                             14:55
Body: Krivčík 5 (1P), Janovský 9 (1P, 2KPP)

Kategorie U6-U12 se účastní regionálních turnajů. V dubnu jsme po -
řádali i dva z celkově tří dětských turnajů, konkrétně turnaje U10 a U12.

Ragbisté Přelouče jsou v polovině soutěže
Tým mužů má za sebou šest utkání v 1.lize, ze kterých bo-

hužel ani jednou nevyšel vítězně. Už od začátku této sezóny
se potýkáme s nízkým počtem hráčů, který je z velké míry za-
viněn zraněními. Vytyčený cíl, kdy jsme chtěli hlavně na do-
mácím hřišti porazit týmy Bystrce Brno a Zlína, se kterými
jsme odehráli vyrovnaná utkání jsme bohužel nesplnili a ve
druhé polovině soutěže budeme muset hodně zabrat, aby-
chom se v 1.lize udrželi i pro příští sezónu.

HC Jestřábi Přelouč
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Křížovka květen 2024 – název vítězného snímku

Křížovky a doplňovačky 2024 
na téma – Vítězné filmy a držitelé Cen Františka Filipovského za dabing

V roce 2024 slavíme 30. ročník udílení Cen Františka Filipovského za dabing. V křížovkách a doplňovačkách si připomeneme
vítězné filmy a dabéry, kteří v průběhu 30 let získali Cenu Františka Filipovského za dabing. 
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Vydává: Město Přelouč, Československé armády 1665, 535 33 Přelouč, IČO 00274101. Šéfredaktorka Marcela Gryčová. Sídlo redakce: MěÚ Přelouč, Českoslo -
venské armády 1665, 535 33 Přelouč, tel.: 466 094 103, fax: 466 094 104, e-mail: rost@mestoprelouc.cz, podávání novinových zásilek povoleno OdSP Pardubice
č.j. 1344/92-PP/1 ze dne 6. 5. 1992. Vytiskl TNM Print s.r.o. Poděbrady, počet výtisků 1000. Redakce neodpovídá za obsah příspěvků poskytnutých čtenáři
a inzerenty. Redakce si vyhrazuje právo příspěvky zkracovat bez souhlasu autora.                                                              Uzávěrka příštího čísla je 22. 5. 2024.

Tajenka křížovky zněla: Lepší už to nebude – vítězný film v 5. ročníku
v roce 1999. V rámci losování se výherkyní stala Eva Měcháčková, gra -
 tulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Všem děkujeme za
přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, které zasílejte na mail:

rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon 466 094 103. Všech ny
tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 22. 5. 2024!
Oprava: Tajenka březnové křížovky zněla: Přelet nad kukaččím hníz-
dem – vítězný film v 4. – ročníku v roce 1998.

Fotohádanka 
z Roštu č. 4

Správná odpověď zněla: „Černobílá fotografie, jejíž autor není
uveden, zachycuje stavební práce před domem čp. 238 na Soko -
lovském náměstí. Vidíme zde ještě kus domu čp. 373 na Sokolov -
ském náměstí a značnou část domu čp. 90 v Českobratrské ulici,
kde tehdy sídlil jeden ze sálů klubu kultury – dům byl známý pod
zkratkou KVT, což znamenalo klub vojskových těles. Fotografie ne -
ní datovaná, ale měla by být ze 70. či 80. let 20. století.“

V rámci losování se výhercem stal Miroslav Holý, gratulujeme.
V redakci Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na novou foto -
hádanku zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz a děkujeme vám
za přízeň.

Tajenka dubnové doplňovačky: 
Vilma Cibulková 

Vilma Cibulková zí -
skala Cenu Františka Fi-
lipovského za nejlepší
žen ský herecký výkon
v dabingu v roce 1999
v rámci 5. ročníku za roli
Carol Connellyové (He -
len Hunt) ve filmu Lepší
už to nebude. Tato vyni-
kající česká herečka a da -
bérka ztvárnila mnoho
krásných rolí. Získala ta-
ké Cenu Český lev za nej -
lepší ženskou vedlejší ro-
li ve filmu Pupendo v ro-
ce 2003. Dvakrát také
vyhrála Cenu Thálie v ro -
ce 2006 a 2014. 

V rámci losování se výherkyní stala Božena Jindřišková, gratu-
lujeme. V redakci Roštu je připravený malý dárek. Nové odpově -
di zasílejte jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@mestopre-
louc.cz. 

DOPLŇOVAČKA
1. Končina. – 2. Malé tety. – 3. Žahavá rostlina. – 4. Talíře (zdrob.). –
5. Krušina olšová (lidově). – 6. Elektronky se čtyřmi elektrodami. –
7. Mučitelka. – 8. Polygrafické blány pro podtisk cenných papírů. –
9. Malá kola. – 10. Výrobky z mléka. 
Pomůcka: krupina, tangýry

Doplňovačka květen 2024  
Držitel Ceny Františka Filipovského za nejlepší mužský herecký výkon v dabingu 
a Ceny Františka Filipovského za dlouhodobé herecké mistrovství v dabingu



Pokračování programu na předposlední straně.Příští číslo Roštu vyjde v pátek 7. 6. 2024.


